
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  31 de maig de 2016 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2016/6 
  

PRESIDENT    l�lm.            IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                     GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                     MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                     PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                     CANALIS ALSINA ALEIX 
                                     MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                     CREUS OLIVERAS JOAN 
                                     MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                     PEREZ MOREJON DANIEL 
                                     LEIVA REYES JOSE 
                                     PAPPALARDO AGUEDA ANGELA 
                                     HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                     CALAF VIVES JOSEP M 
                                     REBOLLO FLIX FERRAN 
                                     RASPALL ALUJA NURIA 
                                     MOYA KÖHLER JOAN 
                                     UYA PUIGMARTI JORDI 
                                     ALAMANY GUTIÉRREZ ELISENDA 
                                     GARCIA FANDINO BEA 
                                     URRUTIA MASANA LIDIA 
SECRETARI                      COLELL VOLTAS JOSEP  
INTERVENTORA                OLIVERA SÁNCHEZ ELENA  
 
EXCUSA L’ABSÈNCIA       GRACIA GORDILLO CONXI  

 

 

 
 
Vist que els reunits formen la majoria legal de membres que legalment constitueixen 
l’Ajuntament Ple, la Presidència declara oberta la sessió i es passes a tractar els diferents 
punts de l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA               

 

1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2016/4 Ordinària 26/04/2016 
2.- Resolucions a donar compte 
3.- Donar compte de l'informe trimestral sobre el compliment de l'article 104. bis  
     de la Llei reguladora de les bases de règim local 
4.- Donar compte de l'informe trimestral sobre el compliment dels terminis de la llei  
     de    lluita contra la morositat, corresponent al primer trimestre de 2016 
 
5.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 5/2016 del pressupost de  



      l'ajuntament 
6.- Aprovació inicial modificació Reglament Orgànic Municipal (incorporació art.  
     89.bis)  
7.- Aprovació definitiva de l'estudi de detall de la parcel�la del carrer Guinart n. 15 
8.- Aprovació conveni entre el Consorci de Residus V.OC. i l'Ajuntament per la  
      prestació del  servei de recollida i gestió de residus especials de la deixalleria. 
9.- Dissolució i  liquidació del Consorci de Comunicació Local 
10.- Separació del Consorci Xarxa de Teatres Públics de Catalunya 
11.- Moció del Grup municipal de Som de Castellar-PSC de suport a una llei  
       d'aprofitament  dels excedents alimentaris 
12.- Moció del grup municipal Convergents de rebuig a la suspensió de la reforma  
       de la llei catalana de l'exercici de les professions de l'esport  
13.- Moció del grup Municipal ERC 4 juny. Associacionisme Cultural (DASC) 
14.- Moció del Grup Municipal d'ERC per la defensa de la sobirania del Parlament de  
       Catalunya i contra els atacs a les lleis catalanes  
15.- Moció del grup Municipal ERC sobre recollida selectiva mercats ambulants 
16.- Moció del grup Municipal Decidim Castellar per una campanya sense  
       banderoles ni cartells i per un Castellar del Vallès sense malbaratament de  
       recursos en campanyes  electorals 
17.- Assumptes sobrevinguts 
18.- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió de 26 
d’abril de 2016. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 390 de 22 d’abril de 2016 al 527 
de 27 de maig de 2016.  
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions de 26 d’abril, ,3, 10 i 17 de maig de 2016. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
PROPOSTES 
3.- DONAR COMPTE DE L’INFORME TRIMESTRAL SOBRE EL COMPLIMENT 
DE L’ARTICLE 104. bis DE LA LLEI. 
ATÈS que de conformitat amb l’apartat 6 de l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases del règim local, l’alcalde ha d’informar al ple, amb 
caràcter trimestral, del compliment del que es preveu en aquest article en relació al 
personal eventual al servei de l’ajuntament. 
VIST l’informe del cap d’unitat de Recursos Humans en el sentit que en el primer 
trimestre de 2016: 
1. El nombre de llocs de treball reservats a personal eventual en aquest ajuntament 
és d’un lloc i, per tant, no es supera el límit que contempla l’article 104.bis.1 de la 
Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
2. El personal eventual al servei d’aquest ajuntament està assignat als serveis 
generals de l’entitat. 
3. Semestralment es publica a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial 
de la Província de Barcelona el nombre de llocs de treball reservats a personal 
eventual.  
Aquest alcalde a l’Ajuntament Ple 
Informa del compliment, en el primer trimestre de 2016, del que es preveu a 
l’article 104.bis de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, en relació al nombre de llocs de treball reservats a personal eventual, a 
l’assignació funcional de les persones ocupants, i a allò relatiu a la publicitat del 



nombre de llocs a la seu electrònica de l’ajuntament i al Butlletí Oficial de la 
Província de Barcelona. 
 
INTERVENCIONS 
Informa la regidora Sra. Anna Marmol,  Som de Castellar-PSC, que diu es dona 
compta del compliment de que es preveu a la Llei reguladora de les bases del règim 
local en relació al nombre de llocs de treball reservats a personal eventual, en 
aquest Ajuntament tant sols   comptem amb un lloc i assignat als serveis generals. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
4.- DONAR COMPTE DE L’INFORME TRIMESTRAL SOBRE EL COMPLIMENT 
DELS TERMINIS DE LA LLEI DE LLUITA CONTRA LA MOROSITAT, 
CORRESPONENT AL PRIMER TRIMESTRE DE 2016 
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, 
de 29 de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat 
en les operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, 
interventors de les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre 
el compliment dels terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de 
cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la 
Intervenció o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a 
l’informe anterior, una relació de les factures o documents justificatius respecte 
dels quals hagin transcorregut més de tres mesos des de l’anotació al Registre de 
factures i no s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de 
l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan gestor l’absència de la tramitació dels 
mateixos. 
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels 
terminis previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 
15/2010, de 5 de juliol, referits al primer trimestre de 2016 
ATÈS que per Real decret 635/2014, de 25 de juliol, s’ha desenvolupat la 
metodologia de càlcul del període mitjà de pagament a proveïdors d eles 
administracions públiques que preveu la Llei orgànica 2/2012, de 27 d’abril, 
d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 6.2 del Reial decret 635/2014, de 25 de 
juliol, ha de donar-se publicitat al període mitjà de pagament. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat dels informes relatius al període mitjà de 
pagament i al període legal de pagament de les obligacions per deutes comercials 
de l’Ajuntament de Castellar del Vallès corresponents al primer trimestre de 2016, 
de conformitat amb el resum següent: 
 
I. PERÍODE MITJÀ DE PAGAMENT 

 
 

PMP 
(dies) 

Rati 
operacions 
pagades 
(dies) 

Import 
pagaments 
realitzats 

(EUR) 

Rati 
operacions 
pendents 

(dies) 

Import 
pagaments 
pendents 

(EUR) 
     

21,36 31,04 1.982.838,57 7,39 1.373.391,00 
 
II. PERÍODE LEGAL DE PAGAMENT 
a) Pagaments realitzats en el trimestre 
 
 

 
PLP 

(dies) 

Pagaments realitzats en el trimestre 
Dins del període legal 

de pagament 
Fora del període legal 

de pagament 
Núm. de 

pagaments 
Import total 

(EUR) 
Núm. 

de 
Import total 

(EUR) 



pagaments 
     

61,04 747 1.199.112,53 355 783.726,04 
 
b) Interessos de demora pagats en el trimestre 

Interessos de demora 
pagats 

en el trimestre 
Núm. de 

pagaments 
Import total 

(EUR) 
  

0 0,00 
 
c) Factures o documents justificatius pendents de pagament al final del trimestre 

 
 

PLP 
pendent 
(dies) 

Pendent de pagament al final del trimestre 
Dins del període legal 

de pagament 
Fora del període legal 

de pagament 
Núm. 

d’operacions 
Import total 

(EUR) 
Núm. 

d’operacions 
Import total 

(EUR) 
     

37,39 484 1.131.026,94 18 242.364,06 
 
d) Factures o documents justificatius respecte als quals, al final del trimestre, han 
transcorregut més de tres mesos des de la seva anotació al registre de factures i no 
s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de l’obligació 

Pendent de 
reconeixement de 

l’obligació 
Núm. de 

documents 
Import total 

(EUR) 
  

0 0,00 
 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques, d’acord amb 
el previst en l’article 4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010 i en l’article 6.2 
del Reial decret 635/2014, de 25 de juliol, els referits informes. 
 
INTERVENCIONS 
Informa el regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, que manifesta que en 
aquest punt es dona compte dels informes relatius al període mitja de pagament i 
del període legal de pagament de les obligacions per deutes comercials de 
l’Ajuntament corresponents a aquest primer trimestre de 2016, a continuació fa 
lectura  del resum de la proposta. 
Per ERC el Sr. Ferran Rebollo intervé per dir que es va aprovar una moció, un 
temps enrere, en que demanàvem que es mires el termini de pagament en el cas 
que hi haguessin empreses subcontractades, podem complir el pagament  amb les 
grans empreses i si hi ha alguna subcontracte és portar el control perquè aquestes 
estiguin dins del que és el termini de pagament. 
En torn de replica el regidor Sr.  Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, intervé per 
dir que ple que fa relació a les concessions s’han introduït a les noves 
contractacions aquesta qüestió i en els plecs, i també temin preparada una carta 
per reclamar la informació a totes les concessions que tenim. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
5.- APROVAR INICIALMENT LA MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 5/2016 DEL 
PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT 



ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient d’autorització de crèdit 
extraordinari al pressupost de despeses de l’ajuntament, d’acord amb el que es preveu 
a l’article 177 del text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els 
articles 8, 9, 10 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics, de data 13 de maig de 2016 
VIST l’informe de la interventora, de data 17 de maig de 2016 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 5/2016 del pressupost 
de l’ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el resum següent: 

 
ESTAT DE DESPESES  
- Crèdits extraordinaris ........................................................... 5.430,00 
- Transferències de crèdit negatives .......................................... 5.430,00 
Variació de l’estat de despeses ................................................. 0,00 
 
SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini 
de quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci 
corresponent al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no 
es presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum 
per capítols en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, entrant en vigor una 
vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta Informa el regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, que 
manifesta que en aquest cas es presenta una modificació de crèdit amb l’objectiu 
de dotar a les noves instal�lacions de la Policia Local de les taquilles, s’ha vist que la 
millor opció era proposar una modificació de partides, en la que es trauria de la 
partida de vestuari de la Policia Local 5.430 € que anirien a parar a la partida 
denominada altra immobilitzat material amb al finalitat de fer aquestes taquilles. 
El Sr. Alcalde,  intervé per dir que ja s’han iniciat les obres per tal de poder 
traslladar la seu de la Policia Local, que fins ara ocupaven les dependències al 
costat del Palau Tolrà, se situaran a Cal Botafoc, i esperem que abans de l’estiu 
puguem posar en marxa aquest nou equipament que significarà una millora 
important pel que fa referència a la qualitat de l’espai en el qual desenvolupen la 
seva feina els Policies Locals de la nostra Vila. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
6.- APROVACIÓ INICIAL MODIFICACIÓ REGLAMENT ORGÀNIC MUNICIPAL 
(INCORPORACIÓ ART. 89.BIS) 
Vist l’avantprojecte de modificació de Reglament Orgànic Municipal (R.O.M.), en 
concret la incorporació de l’article 89 bis i  seguint el que disposa l’article 62 del 
Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals, aprovat pel Decret 179/1995, 
de 13 de juny; 
ATÈS que l’aprovació i modificació del Reglament Orgànic municipal és una 
competència atribuïda al Ple de la corporació amb caràcter indelegable, a tenor dels 
articles 22.2.d) i 23.4) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del 
règim local. 
ATÈS que el procediment d’aprovació i modificació del Reglament Orgànic municipal 
n’exigeix l’aprovació inicial, la submissió a informació pública, i l’aprovació definitiva 
amb la publicació posterior del text íntegre. 
ATÈS que, al  tractar-se  del Reglament orgànic de la corporació, la seva aprovació 
d’acord amb l’article 65,2 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals, 
aprovat per Decret 179/95, de 13 de juny, i d’acord amb la Disposició addicional 



segona del ROM de Castellar del Vallès requereix  l’aprovació per la majoria 
qualificada de 2/3  dels membres del Ple. 
ATÈS que l’article 178.c) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril pel qual 
s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, disposa 
que les ordenances  i reglaments s’entendran aprovats definitivament amb caràcter 
automàtic si no s’hi presenta cap reclamació ni al�legació durant la informació 
pública i l’audiència als interessats subsegüent a l’aprovació inicial; 
Vistes les potestats d’autoorganització dels ens locals reconegudes legalment  i en 
particular a l’article 6,1 de la  Carta d’Autonomia Local, aprovada pel consell 
d’Europa el 15 d’octubre de 1985. 
ATÈS el caràcter prevalent del Rom municipal sobre aquells preceptes del ROF que 
no tinguin caràcter bàsic i fent esment al propi art. segon del ROM de Castellar del 
Vallès que estableix en el títol corresponent a la jerarquia de fonts, el caràcter 
complementari o subsidiari del ROF sobre el Reglament Orgànic Municipal. 
ATÈS que es pot considerar que el  Reglament de Organització, Funcionament i 
Règim Jurídic de les Corporacions Locals (ROF) aprovat per RD 2568/1986 de 28 de 
novembre, completa el disseny organitzatiu dels ens locals, però  amb les reserves 
que es deriven de la seva posició ordinamental subsidiària, en la jerarquia de les 
fonts de règim local i així d’acord amb la STC 214/89, de 21 de desembre ha 
quedat establert que darrera la regulació bàsica de la Llei 7/ 85 de 2 d’abril, tindrà 
prioritat la legislació normativa de les CA i a continuació el ROM, restant el ROF  
com a norma reglamentaria supletòria de segon grau. 
ATÈS que l’article 85,2 ROF és l’únic precepte que fa esment a aspectes de  
simbologia institucional en la sala de plens  i aquest article està ubicat en el títol 
tercer i segons la Resolució interpretativa ordinamental que va fer la Direcció 
General d’Administració Local de l’Estat per Resolució de 27/01/1987 (BOE núm. 24 
de 28 de gener de 1987) el títol III no està dintre dels preceptes que tenen caràcter 
prevalent sobre els Reglaments Orgànics Municipals 
ATÈS que com s’ha dit la STC 214/89 reforça el caràcter prevalent del ROM sobre 
aquells reglaments estatals  que en el seu articulat continguin preceptes no bàsics 
ATÈS que  la Llei 7/85 de 2 d’abril,  els preceptes encara vigents del RDL 781/86, 
de 18 d’abril, i la pròpia legislació autonòmica DL 2/2003, de data 28 d’abril 
guarden silenci sobre la simbologia institucional que ha de figurar en el saló de 
plens i per tant es podria concloure que en tot cas l’article 85,2 ROF pot ser un 
precepte complementari o subsidiari,però no bàsic i per tant sota aquestes 
premisses es podria considerar objectivament la prevalença de la regulació que faci 
el ROM sobre l’article 85,2 ROF  
Vist  l’informe de data 17 de maig de 2016 de contingut històric que figura a 
l’expedient elaborat per experts municipals.  
Vista l’acta de la ponència de data 18 de maig de 2016 presentada per la Comissió 
d’estudi creada per la modificació del ROM, que postula la potenciació de la 
simbologia municipal fonamentant aquesta modificació en raons històriques i 
institucionals que volen posar en valor la idiosincràsia de la simbologia heràldica de 
la de la Vila de Castellar, en els edificis consistorials i en particular en el saló de 
plens. 
Vist l’informe de la Secretaria  General de data 19 de maig de 2016 on s’estableix 
fonamentació jurídica, procediment i quòrum per l’aprovació de qualsevol 
modificació del Reglament Orgànic Municipal 
En virtut del que precedeix, la Comissió Informativa de l’Àrea de Recursos Generals 
i serveis municipals proposa al Ple l’adopció dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació del Reglament Orgànic Municipal, 
segons el text que s’adjunta als presents acords i que incorpora l’article  89 bis 
 
“Simbologia institucional” 
Art 89 bis: “L’única simbologia institucional  present de forma estable en el saló de 
plens serà l’escut heràldic municipal com a manifestació de la idiosincràsia de la vila 



de Castellar del Vallès i sense perjudici de l’observança de les normes amb rang de 
llei que  puguin específicament regular aquesta matèria” 
SEGON.- Sotmetre a informació pública els presents acords i el text del 
Reglament Orgànic pel termini mínim de trenta dies, a fi que s’hi puguin presentar 
al�legacions i reclamacions, mitjançant la inserció dels anuncis corresponents al 
Butlletí Oficial de la província, al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, al diari 
«el Periódico de Catalunya” i al tauler d’edictes de l’Ajuntament. El termini 
d’informació pública començarà a comptar des del dia de la publicació de l’Anunci al 
BOP. 
TERCER.- Disposar que, si no s’hi formula cap al�legació ni reclamació durant el 
termini d’informació pública, les modificacions del Reglament Orgànic i el text de 
Reglament que se’n deriva i que ara s’aprova inicialment quedaran aprovats 
definitivament sense necessitat de cap tràmit ulterior, i es procedirà directament a 
la publicació. 

 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, que 
manifesta que es porta a la consideració d’aquest plenari l’aprovació inicial de la 
modificació del Reglament Orgànic Municipal (ROM), amb l’objectiu d’introduir-hi un 
nou article que reguli la simbologia institucional que ha de presidir aquesta sala, la 
sala de plens d’aquesta corporació. 
La regulació d’aquest aspecte, que fins ara i de manera subsidiària, estava 
emparada per les disposicions establertes en el Reglament d’Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Corporacions Locals (ROF), amb l’ introducció 
d’aquest nou article, passarà a ser regulada a través del nostre ROM que té un 
caràcter prevalent sobre el ROF, en tots aquells preceptes que no són considerats 
bàsics.     
Així doncs,  per dotar d’aquest nou marc legal a la voluntat majoritària d’aquest 
plenari, de regular la presència d’aquesta simbologia institucional,  i  en exercici  de 
la nostra autonomia local, proposem l’ introducció d’un nou article al ROM amb la 
següent redacció: 
“Simbologia institucional” 
Art 89 bis: “La única simbologia institucional  present de forma estable en el saló de 
plens serà l’escut heràldic municipal com a manifestació de la idiosincràsia de la vila 
de Castellar del Vallès i sense perjudici de l’observança de les normes amb rang de 
llei que  puguin específicament regular aquesta matèria” 
Així mateix, a banda de l’aprovació inicial d’aquesta modificació, també aprovem 
sotmetre a informació pública els presents acords per un període de trenta dies, 
passats els quals, i en cas de no haver-hi al�legacions, l’aprovació passaria a ser 
definitiva i per tant, a partir de llavors, el nou articulat vigent. 
Per ERC intervé, a continuació, el Sr. Rafa Homet,  que manifesta el vot contrari 
del seu grup, perquè no estem d’acord en igualar els símbols imposats, en aquells 
símbols que tenen tota la  legitimitat democràtica amb la proposta de modificació 
del ROM que sens presenta avui treure la foto del rei comporta, per exemple, 
impedir poder tenir la foto del president de la Generalitat a la sala de plens. 
Repetim, amb l’excusa de treure el retrat del rei, la bandera espanyola, es treuen 
també la senyera i s’impedeix que hi hagi el retrat  del president de la Generalitat, i 
la presidència de la Generalitat té tota la legitimitat democràtica del mon. De fet la 
Generalitat, com la senyera ha estat prohibida i represaliada pel franquisme, el 
franquisme que va afusellar al president de la Generalitat, el franquisme que va 
introduir la monarquia, el franquisme que va represaliar  als regidors, el nom del 
quals es recorda i honora amb una placa en aquesta mateixa sala. Perquè la sala de 
plens dels Ajuntaments catalans no totes les banderes s’han prohibit i d’altres s’han 
imposat. 
Perquè avui el que parlem  és d’imposicions, la fotografia del rei que avui ens 
acompanya en aquesta sala i es imposada, cap ni una de les regidores ni regidors 



que  representem al poble de Castellar vol que el símbol de Felip VI presideixi 
aquesta sala de plens, i ara la governadora civil del gobierno, actualment 
anomenada delegada i més abans virreina, ha descobert que hi ha un poble que es 
diu Castellar del Vallès, i ha enviat una carta amenaçant d’inhabilitat al Alcalde sinó 
es penja un quadre. La mateixa delegada que va enviar els anti-abalots de la policia 
nacional a rebre Alcaldes i Alcaldesses que anaven a explicar com la pobresa 
energètica i la falta de vivenda afecten als ciutadans i ciutadanes dels seus 
municipis. I va enviar els anti-abalots perquè ella no va rebre als Alcaldes ni 
Alcaldesses, massa ocupada en vigilar la decoració de les sales de plens. La 
mateixa governadora que no va dedicar ni 10 segons al nostre poble quan ens van 
veure afectats per les ventades. 
Avui en proposen modificar el ROM per capejar la situació, gràcies, agraïm la 
intenció, però no, ens neguem a acceptar la imposició, volem treure la foto del rei, 
volem acabar amb les imposicions, amb totes les imposicions arbitràries que per 
això som republicans, i per així som independentistes perquè volem construir una 
república on no hi hagi símbols imposats perquè no pugui haver-hi càrrecs 
imposats. No es tracta de fer veure que no passa res, la lluita  pels drets civils dels 
estats units no es tractava en seure a qualsevol lloc de l’autobús si aquest anava 
buit, es tractava de no haver de cedir el lloc a ningú, com tampoc no es tractava a 
España de que les persones homosexuals fossin tolerades mentre no els veies 
ningú , es tracta de poder-se casar i tenir els mateixos drets i deures civils. El 
pujolisme afortunadament s’ha acabat i volem que s’acabi d’un cop per sempre i no 
només pel que fa a la corrupció, el terciarisme que amaga les veritables voluntats, 
el si però no, el tu ja m’entens, el ja saps que penso, la indefinició, el tot son iguals 
que tant agrada al Sr. Ayuso i al PSC de Sabadell. No, no tots els símbols son 
iguals, el retrat del rei  és imposat. 
Nosaltres treballem per construir la república catalana independent, és públic i 
notori, volem acabar amb símbols imposats, ho farem be i de la millor manera 
possible, amb llum del dia i de cara. Ara com ara, la foto del rei, càrrec que no 
s’escull democràticament i que només poden ostentar homes, és imposada. La del 
president de la Generalitat, càrrec escollit amb totes les garanties legals, és 
optativa. Ens neguem a que es comparin, quedi la foto de Felip VI en aquesta  sala 
de plens com a mostra de la manca de llibertats, acompanyi-la sisplau de la carta 
de la delegada. Tenim problemes més importants que no pas jugar a guerra de 
banderes.  
Per Decidim Castellar, intervé, a continuació la regidora Sra. Elisenda Alamany, 
tot dient que subscriuen tot el que ha dit el grup d’ERC, però amb aquesta 
argumentació que podríem subscriure al cent per cent el nostra vot serà favorable a 
la modificació del ROM, entre altres coses perquè, de no votar—hi a favor també 
ens estaríem alienant amb el posicionament d’altres que volen i sostenen que 
aquest quadre ha de continuar aquí. 
De totes maneres si que m’agradaria destacar que no només parlem d’un quadre, 
sinó d’altres coses que també comentaré, perquè el ROM no només regula la 
simbologia institucional sinó també altres aspectes d’aquest plenari i del 
funcionament de l’Administració. 
La modificació del ROM estableix que la representació d'elements simbòlics i 
institucionals presents amb caràcter permanent al saló de plens han de respondre 
"a la singularitat històrica de Castellar del Vallès". 
També han de contemplar "principis democràtics, de neutralitat religiosa i de 
catalanitat", i assenyala que s'han d'aprovar al ple mitjançant acords adoptats per 
una majoria de dues terceres parts. Així doncs, destaquem que la modificació del 
ROM que es porta avui a votació pretén defensar la sobirania del ple, lliure de les 
imposicions, mitjançant missiva, que hem rebut les darreres setmanes per part de 
la Delegació del Govern de l’Estat a Catalunya i que ens insta a tornar a posar el 
quadre del rei en la sala de plens. Cartes que ens recorden a altres temps on la 
llibertat era la gran absent. Tots podríem recordar molts moments on Castellar ha 
necessitat, de ben segur, suport i recursos d’altres administracions, una trucada, 



una visita. Però no. Se’n recorden de nosaltres per un quadre. L’obsessió pel 
símbol, com els monàrquics, no és una anècdota: la monarquia és qui cohesiona les 
estructures de l'Estat espanyol tot i que la seva credibilitat interna hagi estat 
sempre molt feble. Cap lliçó d’ètica a aquells que no van moure ni un dit per 
l'anul�lació de les institucions, la cultura i la llengua catalanes, i la persecució dels 
drets civils. Al marge de la consideració que per a molts ens mereixi la monarquia, 
cal deixar constància que, amb aquesta modificació del ROM, l'Ajuntament de 
Castellar del Vallès no se salta cap llei, sinó que estableix la normativa d'aplicació 
preferent i deixa clar, d’aquesta manera, que no volem imposicions simbòliques ni 
volem que alguns ens obliguin a fer servir la institució d'una manera partidista. A 
partir d’ara i si aquesta proposta tira endavant, l’únic símbol que ens presidirà serà 
l’escut de Castellar. També demanem que dins d’aquesta proposta també s’inclogui 
una comissió de seguiment del ROM que permeti obrir un debat sobre aspectes 
millorables per part de tots plegats i esperem que tothom si afegeixi a aquest 
compromís. 
Per CDC, intervé la regidora Sra. Bea Garcia,  que diu que tot i que compartim 
l’exposició del regidor d’ERC, ja ens varem expressar amb motiu de la moció 
presentada pel Grup de Decidim Castellar, en el sentit que no acceptarem la 
imposició de simbologies de cap mena. Per això i fins que puguem decidir 
lliurement quins han de ser els símbols presents a la nostra sala de plens, el nostre 
vot serà favorable. 
S’obre un torn de replica amb el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, 
tot manifestant sorpresa per l’actitud dels regidors d’ERC, entenc el seu raonament 
però també em sorprèn la incongruència de que en l’últim plenari es va quedar sol 
el grup municipal de Som de Castellar-PSC defensant la no declaració d’una 
persona “non grata”, al rei Felip IV i  ena questa ocasió quan fem un pas, igualment 
simbòlic, però en aquest cas més efectiu de cara a regular un tipus de presència de 
l’esfinx del rei a la sala de plens, siguin els únics que es demarquin d’aquesta 
sessió. 
En tot cas m’ha agradat molt l’expressió que han dit; “Volem fer les coses amb llum 
de dia i de cara”, i es d’aquesta manera com plantegem aquesta modificació del 
ROM, per tal de fer, trobar l’escletxa, la via legal que ens permet, segons els 
serveis jurídics municipals poder  treure en propers plenaris aquesta imatge , que 
tots considerem que no ha d’estar en la nostra sala de plens.  
El tema d’equiparar els símbols d’herència franquista, o la herència que pugui 
suposar la monarquia en un context democràtic com el nostre, a les banderes, dir 
que les banderes venen regulades per una altra llei, que és la “Ley  de banderas del 
estado”, i per tant aquí hi havia dues opcions de les quals el nostre grup ha estat 
obert a negociar, nosaltres en cap moment em plantejat la retirada de la bandera 
de l’estat espanyol ni qualsevol bandera del plenari, van dir en un moment 
determinat de les negociacions que, per nosaltres, si es considerava que hi havia de 
ser les banderes, hi havia de ser totes i estàvem oberts a negociar. 
Per acabar dir que en l’escut l’heràldic del nostre municipi, la senyera igual que la 
creu de sant Jordi  i el castell, seguiran presents a la sala de plens. 
Per ERC el Sr. Rafa Homet, també intervé per dir que el grup d’ERC al que es 
nega és que en aquesta sala de plens no hi pugui haver la foto de president de la 
Generalitat si així es vol, perquè amb la modificació del ROM en la qual es demana 
que hi hagi només l’escut de Castellar, d’acord, però el que nosaltres ens neguem 
és que s’equipari la presència de la Generalitat, que repetim és un òrgan escollit 
democràticament, que no podrà estar perquè per hauria d’haver-hi també la foto 
del rei.  
És evident que si el traiem, que tots hi estem d’acord, és per algun motiu, i aquest 
és el motiu  pel qual nosaltres defensem que aquesta foto no hauria de ser-hi. 
El Sr. Alcalde,  intervé per dir que no hi ha cap tipus d’obligació legal que estigui 
recollida en cap precepte que el President de la Generalitat hagi d’estar a la sala de 
plens. 



Continua dient que fins que no hi haguí una i aprovació definitiva per part d’aquesta 
resolució que prendrà ara el plenari, es mantindrà la fotografia de Felip VI a la sala 
de plens, i un cop estigui aprovat definitivament aquets expedient es procedirà a la 
retirada d’aquesta fotografia, i per tant donant compliment amb l’acord que ara 
proposem votar, la sala de plens de ca l’Alberola estarà presidida per elements de 
la nostra Vila de Castellar. 
Aquest acord per a la seva aprovació requereix majoria de 2/3 del membres legals i 
complimentant aquesta majoria s’ha aprovat de la forma següent: 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     SETZE    (16) dels regidors de Som de Castellar-PSC-CP, Decidim  
                       Castellar i CDC    
Vots en contra:  QUATRE  ( 4) dels regidors D’ERC  
Abstencions :    CAP  
 
7.- APROVACIÓ DEFINITIVA DE L’ESTUDI DE DETALL DE LA PARCEL�LA DEL 
CARRER GUINART NÚM. 15. 
Vist l’expedient d’obres majors núm. OMA1600002, a instància de la senyora Maria 
Concepción Muñoz Muñoz, amb NIF 34759208K, consistent en l’estudi de detall de 
la parcel�la del carrer Guinart núm.15. 
L’estudi de detall es formula per tal d’adaptar determinacions establertes al 
planejament vigent. El seu contingut té per finalitat modificar la separació a vial  
sense alterar l’aprofitament que li correspon. 
La disposició transitòria onzena del Decret Legislatiu 1/2010 indica que els estudis 
de detall exigits expressament pel planejament vigent (PGO de Castellar del Vallès 
en el nostre cas) es poden tramitar d’acord amb la normativa anterior a la Llei 
2/2002, fins que el planejament no incorpori les noves determinacions sobre 
ordenació volumètrica. En virtut d’aquesta disposició la redacció i tramitació dels 
estudis de detall es portaran a terme d’acord amb les determinacions del Decret 
legislatiu 1/1990, de 12 de juliol. 
En el nou planejament en tràmit (aprovat provisionalment) dita finca es troba a la 
zona residencial en cases aïllades a la subzona de parcel�la gran codi 6d. L’article 
143 en el seu punt 3 apartat a) i referint-se a la separació mínima respecte al vial 
indica que la distància es de 8 metres i segons distància determinada als plànols 
d’ordenació que en el cas que ens pertoca indica 4 metres, distància que compleix 
la proposta presentada. 
Així mateix l’article 253 del PGO de Castellar del Vallès, també vigent, admet 
modificar la distància a carrer fins a 4 metres quan es consideri que les 
característiques topogràfiques excepcionalment desfavorables del terreny i les 
condicions d’edificació de l’entorn ho justifiquin, mitjançant un Estudi de Detall. 
Si bé la topografia superficial actual és pràcticament plana, l’estudi geotècnic 
aportat 15-003, redactat pel geòleg Lorenzo Zafrilla Nieto, justifica que les 
característiques topogràfiques del terreny són excepcionalment desfavorables ja 
que s’han fet una sèrie de reblerts amb materials heterogenis i poc compactes que 
forma un talús inestable. 
La Junta de Govern Local en sessió d’ 1 de març de 2016 va aprovar inicialment 
l’estudi de detall, s’exposa al públic al Butlletí oficial de la Província, i no s’ha rebut 
cap al�legació o reclamació. 
Vist l’informe de la Cap d’Unitat Jurídica i Administrativa de data 19 de maig de 
2016, favorable a l’aprovació definitiva d’aquest estudi de detall. 
Vist que en el seu moment en data 22 de febrer de 2016, l’Arquitecte municipal va 
informar favorablement l’estudi de detall, sense haver-hi hagut canvis des de 
l’aprovació inicial. 
Vist l’informe del Secretari de data 23 de maig de 2016 on s’estableix  el quòrum 
necessari per l’aprovació de l’estudi de detall. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 



PRIMER.- Aprovar definitivament l’estudi de detall de la parcel�la del carrer 
Guinart núm.15 presentat, en data 29 de gener de 2016 i registre d’entrada 
2016/963, per la senyora Maria Concepción Muñoz Muñoz i redactat per l’arquitecte 
Daniel González Rabella. 
SEGON.- Fer públic  aquest acord al Butlletí Oficial de la Província 
TERCER.- Notificar el present acord als interessats. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, tot dient 
que la junta de govern en la seva sessió de l’1 de març va aprovar inicialment  
l’estudi de detall, que ha estat exposat al BOP sense rebre cap al�legació o 
reclamació. 
Avui portem al ple, que és qui té la competència en última instància, l’aprovació 
definitiva. 
L’estudi de detall es formula per tal d’adaptar les determinacions establertes al 
planejament vigent.  
El seu contingut té per finalitat modificar la separació al vial  fins a 4 metres, 
justificat per les pendents de la finca, sense que aquesta modificació suposi 
l’alteració de  l’aprofitament que li correspon segons el planejament. 
L’estudi de detall afecta en exclusiva a la parcel�la interessada, per tant no podrà 
ser aplicada a cap altre situació similar. 
Aquest acord requereix per la seva aprovació la majoria absoluta dels membres 
lefals i fou aprovat de la forma següent: 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
8.- APROVACIÓ CONVENI ENTRE EL CONSORCI DE RESIDUS DEL V.OC. I 
L’AJUNTAMENT PER LA PRESTACIÓ DEL SERVEI DE RECOLLIDA I GESTIÓ 
PER LA PRESTACIÓ DEL SERVEI DE RECOLLIDA I GESTIÓ DE RESIDUS 
ESPECIALS DE LA DEIXALLERIA. 
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar del Vallès va aprovar per l’Ajuntament en Ple 
del dia 25 de setembre de 2001 la constitució del Consorci de residus del Vallès 
Occidental i els Estatuts que el regiran, atès que es considerà necessària la creació 
d’un consorci format per l’Ajuntament de Castellar, el Consell Comarcal del Vallès 
Occidental i 18 municipis de la comarca i que aquest Consorci es va constituir el 13 
de novembre de 2001. Entre els seus objectius està el de creació, gestió i prestació, 
de forma unificada, dels serveis i activitats d’interès comú en matèria de residus a 
la comarca. A més gestiona, mitjançant delegació expressa dels seus membres, 
totes aquelles activitats i serveis vinculats amb el seu objecte i finalitats. 
ATÈS el Conveni de Cooperació que es va subscriure el dia 31 de juliol de 2012, 
entre el Consorci per a la Gestió de Residus del Vallès Occidental i l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès per a la realització per part del Consorci de la recollida, 
transport i tractament dels residus especials en petites quantitats (REPQ) de la 
Deixalleria Municipal per una durada de dos anys i es va prorrogar fins al dia 25 de 
juliol de 2016, per acord de Junta de Govern Local del dia 11 de novembre de 
2014. 
ATÈS que l’any 2012 l’Agència de Residus de Catalunya va establir l’Acord Marc per 
al servei de la gestió dels residus especials amb l’objectiu de definir la gestió de 
residus especials pels ens locals. Aquest Acord Marc finalitza el proper 26 de maig 
de 2016 i amb aquest els convenis de col�laboració establerts entre els ajuntaments 
i el Consorci per a que aquest últim es fes càrrec de la gestió dels residus especials. 
El Consorci té l’objectiu de seguir facilitant als ajuntaments la gestió de residus 
especials procedents de les deixalleries.   
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar del Vallès va sol�licitar al Consorci per a la 
Gestió de Residus del Vallès Occidental la continuïtat amb la prestació del Servei de 
recollida i gestió dels residus especials en petites quantitats (REPQ’s) de la 
Deixalleria Municipal, a través d’escrit de data 26 de febrer de 2016 amb Núm. 
Registres de Sortida 2016/1110, perquè el Conveni de Cooperació entre el Consorci 



per a la Gestió de Residus del Vallès Occidental i l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès per a la realització per part del Consorci de la recollida, transport i 
tractament dels residus especials en petites quantitats (REPQ) de la Deixalleria 
Municipal ha facilitat la gestió global dels residus especials de la Deixalleria 
Municipal.  
ATÈS que el Consorci per a la Gestió del Residus del Vallès Occidental va fer arribar 
a aquest Ajuntament el nou model de conveni de col�laboració aprovat per la 
Comissió Executiva del Consorci el dia 4 d’abril de 2016 on s’estableix 
essencialment les estipulacions següents: 

1- L’objecte del conveni de col�laboració entre l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès i el Consorci per a la Gestió de Residus del Vallès Occidental és 
regular el règim de prestació del servei de recollida i gestió dels residus 
especials en petites quantitats de la Deixalleria Municipal. 

2- El Consorci per a la Gestió de Residus del Vallès Occidental portarà a terme 
la contractació del servei de recollida, transport i gestió dels residus 
especials en petites quantitats recollits a la Deixalleria Municipal amb una 
empresa autoritzada per la gestió de residus especials per l’Agència de 
Residus de Catalunya i assumirà el cost del transport i tractament dels 
residus especials recollits a la Deixalleria Municipal. 

3- L’Ajuntament de Castellar del Vallès atorga al Consorci per a la Gestió de 
Residus Vallès Occidental els possibles retorns econòmics que s’esdevinguin 
de la gestió de residus especials per part de l’Agència de Residus de 
Catalunya o altra administració competent, així com els recursos derivats del 
retorn d’Ecoembes.  

4- L’Ajuntament de Castellar del Vallès faculta al Consorci per a la Gestió de 
Residus del Vallès Occidental per adreçar-se a l’Agència de Residus de 
Catalunya o altra administració i a Ecoembes i percebre les quantitats 
d’aquests retorn directament.  

Vist  l’informe de la tècnica de medi ambient de data 12 de maig de 2016 que 
proposa d’acord amb els antecedents exposats  l’aprovació del Conveni. 
Vist que la intervenció municipal de data 17 de maig de 2016 en que ha pres raó 
d’aquesta proposta. 
Vist el que estableixen els articles 303 i següents del decret 179/95,de 13 de juny 
pel qual s’aprova el reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals en relació 
a la regulació dels convenis interadministratius. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar el text del Conveni de col�laboració entre el Consorci per a la 
Gestió de Residus del Vallès Occidental i l’Ajuntament de Castellar del Vallès per a 
la prestació del servei de recollida, i gestió del residus especials en petites 
quantitats de la Deixalleria Municipal, i que s’adjunta, i que tindrà efectes en data 
27 de maig de 2016. 
SEGON.- Notificar aquest acord al Consorci per a la Gestió de residus del Valles 
Occidental. 
TERCER.- Notificar aquest acord al departament de Medi Ambient de l’Ajuntament, 
als Serveis Econòmics i la Intervenció. 
QUART.- Facultar a l’alcalde o regidor en qui tingui delegat per subscriure tots els 
documents per l’efectivitat dels precedents acords, inclosa les esmenes per 
eventuals errors aritmètics o de fet que s’hagin pogut produir. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor  Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, explica la proposta i diu que 
l’objecte del conveni entre el Consorci de Residus del Vallès Occidental i el nostre 
Ajuntament que avui portem a consideració dels senyors i senyores regidors, té 
com objecte regular el règim de prestació del servei de recollida i gestió dels 
residus especials en petites quantitats de la Deixalleria Municipal. 



Aquest nou conveni, ve a substituir l’ actualment vigent,  subscrit també amb el 
Consorci de Residus , el dia 31 de juliol de 2012 i que finalitza el proper dia 25 de 
juliol de 2016.  
Concretament, els residus de la deixalleria a gestionar a través d’aquest conveni 
son els procedents de les següents famílies de residus: 

• Àcids 
• Bases 
• Comburents 
• Dissolvents líquids 
• Cosmètics 
• Reactius de laboratori 
• Filtres d’oli 
• Olis lubricants 
• Olis vegetals contaminats 
• Aerosols 
• Sòlids i pastosos (pintures, coles i vernissos) 
• Envasos a pressió 
• Entre d’altres.... 

El document també preveu que, en un futur, es pugui ampliar la tipologia de 
residus a gestionar a través d’aquest conveni mitjançant la subscripció d’addendes 
al text que avui aprovem. En aquest sentit,  el Consorci es compromet a:  
- Portar  a terme la contractació del servei amb una empresa autoritzada per la 

gestió de residus especials per l’Agència Residus de Catalunya. 
- Prestar el servei de recollida, transport i gestió dels residus especials en petites 

quantitats recollits a les deixalleries municipals.  
- Fer-se càrrec del cost del transport i tractament  dels residus especials recollits 

a les deixalleries.  
- Subministrar i netejar els contenidors de recollida.  
Per la part nostre, l’Ajuntament es compromet a: 
- Adherir-se formalment al servei amb les condicions especificades en aquest 

conveni. 
- Subministrar els residus especials en unes determinades condicions, que facilitin 

el seu transport 
- Facilitar al Consorci la documentació generada relativa al servei i el seu 

funcionament. 
- Fer-se càrrec del subministrament de contenidors extres per optimitzar la gestió 

dels residus especials.  
- Cedir al Consorci els possibles retorns econòmics que s’esdevinguin de la gestió 

dels residus especials per part de l’Agència de Residus de Catalunya o altra 
administració competent, així com els recursos derivats del retorn d’Ecoembes. 

- Facultar al Consorci per adreçar-se a l’Agència de Residus de Catalunya o altra 
administració i a Ecoembes i percebre  les quantitats d’aquests retorns  
directament. 

- Informar al Consorci sobre qualsevol incidència relativa als residus especials i 
mantenir les condicions de seguretat corresponents a la deixalleria municipal. 

 
Per acabar informar també que la vigència del present conveni s'estendrà des de la 
data de la seva signatura i fins el 26 de maig del 2018 i té la possibilitat de 
pròrroga per anualitats successives per acord exprés d’ambdues parts. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
El Sr. Alcalde,  diu que tal com s’ha acordat en junta de portaveus, el punt novè i 
desè es faria una exposició conjunta, es tracte de dues qüestions de tràmit de 
dissolució i liquidació de dos ens en els quals fins ara formava part l’Ajuntament de 
Castellar. 
 
9.- DISSOLUCIÓ I LIQUIDACIÓ DEL CONSORCI DE COMUNICACIÓ LOCAL 



ATÈS que el Ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès va aprovar en sessió del 30 
d’abril de 2013 l’adhesió de l’Ajuntament de Castellar del Vallès al Consorci de 
Comunicació Local. 
ATÈS que el Consell General del Consorci de Comunicació Local, en sessió de 26 de 
març de 2015 va aprovar un Dictamen (ref. Registre 30/15) pel qual s’acordava 
inicialment la dissolució i liquidació de l’esmentat Consorci. 
ATÈS que la Intervenció d’aquest Ajuntament ha certificat que no existeixen deutes 
pendents amb l’esmentat Consorci. 
Es Proposa: 
Que s’iniciï l’expedient per tal que el Ple de l’Ajuntament adopti el següent acord: 
Ratificar l’acord d’aprovació inicial de la dissolució i liquidació del Consorci de 
Comunicació Local, adoptat pel Consell General del Consorci de Comunicació Local, 
en sessió de 26 de març de 2015, el qual es transcriu a continuació: 

 
Aprovació inicial de la dissolució i liquidació del Consorci de Comunicació Local 
Antecedents. 
El 19 de setembre de 1994 es va constituir el Consorci de Comunicació Local (CCL), 
amb la finalitat de promoure les activitats de les emissores de ràdio municipals, 
produint i fomentant les seves programacions i, en general, promovent i 
col�laborant en totes les activitats que condueixen al desenvolupament del món de 
la comunicació local.  
Per tal de gestionar directament els serveis relatius a l’àmbit de la comunicació 
local, el CCL va constituir el novembre de 1994 una societat mercantil, l’Agència de 
Comunicació Local, SA (ACL).  
Actualment les entitats que constitueixen el CCL són la Diputació de Barcelona, 
l’Ajuntament de Barcelona, l’Àrea Metropolitana de Barcelona, 173 ajuntaments de 
tota Catalunya i el Consorci EMUN Terres de Ponent. Les aportacions al Consorci 
provenen exclusivament de la Diputació de Barcelona.  
El sector industrial dels mitjans de comunicació, s’està veient simultàniament 
impactat pels canvis tecnològics i alhora per la profunditat de la crisis econòmica 
que afecta a l’estat espanyol i la resta d’estats de la Unió Europea. Aquest situació 
esta produint canvis en el mapa de la comunicació a Catalunya, que afecten a 
mitjans de tota mena de suports ; ràdio, premsa, televisió, internet, etc., i tan els 
de titularitat publica com els de privada. I en aquest difícil context els mitjans de 
comunicació locals no escapen a aquesta situació, dons tan el procés de canvi 
tecnològic, com la difícil conjuntura econòmica dels ajuntaments i consorcis públics 
titulars dels mitjans públics locals, els condiciona com a la resta del sector. 
Conseqüència d’aquesta situació de crisi, els darrers anys s’han anat produint 
canvis en el mapa de la comunicació a Catalunya, i la Diputació de Barcelona va 
respondre amb la reorganització de les estructures de suport a la comunicació local 
en les que participa de forma exclusiva o majoritària amb l’objectiu de potenciar el 
recolzament a les entitats de comunicació audiovisual del territori amb la finalitat 
de garantir la seva sostenibilitat i aconseguir un major grau d’eficiència en la 
prestació dels serveis, mitjançant el subministrament de continguts i serveis de 
qualitat i la col�laboració, si s’escau, amb d’altres entitats públiques del sector.  
 
En aquest sentit, la Diputació de Barcelona va unificar a través d’una única entitat 
els recursos econòmics que aporta cercant la major eficàcia i eficiència del seu ús 
dins un marc global que respon a una voluntat d’assignar més recursos econòmics 
de manera directa a la viabilitat i la sostenibilitat de l’activitat de servei públic dels 
mitjans locals.  
Aquest procés va culminar amb la creació de l’entitat Xarxa Audiovisual Local, SL 
(en endavant, XAL, SL) que és una societat mercantil limitada de capital 
íntegrament públic creada per la Diputació de Barcelona, la qual disposa del 100% 
de la participació, a l’empara del que preveuen el Text Refós de la Llei municipal i 
de règim local de Catalunya (TRLMRLC), aprovat pel Decret legislatiu 2/2003, de 
28.4 (art. 243 i següents), la Llei estatal 7/1985, reguladora de les bases del règim 



local (LBRL), de 2.4 (art. 86), el Text Refós de les disposicions legals vigents en 
matèria de règim local (TRRL), aprovat pel Reial Decret legislatiu 781/1986, de 
18.4 (art. 96 i concordants) i el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens 
locals (ROAS), aprovat per decret 179/1995, de 13 de juny (art. 136 i següents), 
per a la gestió del servei públic de caràcter econòmic de suport i foment de la 
comunicació audiovisual local.  
Emmarcat dins el procés de reestructuració de les estructures de suport a la 
comunicació local, el Consell d’Administració de l’Agència de Comunicació Local, SA, 
(ens instrumental del CCL) en data 19 de desembre de 2012 va aprovar el projecte 
de cessió dels actius i passius de la societat a favor de la nova entitat XAL, SL. 
L'acord va ser posteriorment aprovat pel Consell General del CCL constituït en Junta 
General de l'ACL.  
Durant l’any 2013 va finalitzar el procés de cessió global d’actius i passius 
d’aquesta societat a favor de la empresa pública XARXA AUDIOVISUAL LOCAL, SL i 
simultàniament ha estat dissolta i liquidada l’Agència de Comunicació Local, SA. 
Aquest procés legal es va allargar durant pràcticament tot l’any 2013 durant el qual 
l’Agència de Comunicació Local va subsistir com a persona jurídica però no va 
portar a terme cap mena d’activitat. La liquidació definitiva de l’ACL data de 9 de 
gener de 2014.  
Com a conseqüència d’aquest procés, el CCL, a partir de l’exercici 2013, va veure 
reduïda dràsticament les aportacions dels ens que en formen part, ja que les 
activitats de producció audiovisual, que es canalitzaven per mitja de l’Agencia de 
Comunicació Local, entitat filial del Consorci, varen ser assumides per la nova 
entitat XAL, SL.  
 
Des de l’1 de gener de 2013, i per tant durant tot l’exercici 2014, els serveis del 
Consorci es presten a través de l’estructura de la Xarxa Audiovisual Local, SL. Les 
entitats adherides al Consorci han tingut la possibilitat d'adherir-se al Protocol 
General de serveis de la XAL fins al 31 de desembre de 2014; totes aquelles que ho 
han considerat convenient ho han fet.  
Actualment ens trobem en la nova fase d'ampliació de capital de la XAL mitjançant 
la incorporació de la resta de diputacions catalanes amb l'objectiu de concentrar i 
vehicular tota la política pública de foment a la comunicació local tant de ràdio com 
de televisió.  
Aquests factors, juntament amb la necessitat de reduir les estructures 
administratives fruit de la racionalització del sector públic fan convenient adoptar la 
decisió de dissoldre i liquidar el Consorci de Comunicació Local.  
 
Normativa aplicable  
Vista la regulació sobre consorcis locals continguda als articles 87 de la Llei 7/1985, 
de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, 269 a 272 del Text refós de la 
Llei municipal i de règim local de Catalunya (DL2/2003, de 28 d'abril) i els articles 
113 a 115 de la Llei 26/2010, de 3 d'agost, de règim jurídic i de procediment de es 
administracions públiques de Catalunya.  
Vist allò que, d'acord amb allò que disposen els articles 313 i 324 del Decret 
179/1995, de 13 de juny, pel qual s'aprova el Reglament d'obres, activitats i 
serveis dels ens locals, la dissolució del Consorci ha de ser acordada pel seu òrgan 
superior de govern i pels òrgans competents dels seus membres i que l'acord de 
dissolució, ha de determinar la forma en què s'hagi de procedir per a la liquidació 
dels béns del Consorci i la reversió de les obres i instal�lacions existents a les 
administracions consorciades, i ha de ser sotmès al tràmit d'informació pública.  
Vist el que disposa la Disposició addicional 20a de la Llei 30/1992, de 26 de 
novembre, de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment 
Administratiu Comú (LRJPAC) en la redacció introduïda per la Llei 27/2013 de 27 de 
desembre de Racionalització y Sostenibilitat de l’Administració Local (LRSAL) i 
l’article 14 de la Llei 15/2014 de 16 de setembre de Racionalització del Sector 



Públic i altres Mesures de Reforma Administrativa quant a la dissolució i liquidació 
dels consorcis.  
Vist l'article 27.1 i 2 i l'article 28 dels Estatuts del Consorci de Comunicació Local 
que disposen que el Consorci es dissoldrà per acord dels membres que l'integren, 
amb el quòrum assenyalat a l'article 14.3 dels Estatuts o per impossibilitat legal o 
material de complir els seus objectius; l'acord de dissolució determinarà com 
s'haurà de procedir a la liquidació dels béns del Consorci i a la reversió de les obres 
o de les instal�lacions existents. En cas de dissolució del Consorci, el patrimoni es 
distribuirà entre els seus membres en proporció a les respectives aportacions. 
Igualment, respondran proporcionalment dels deutes contrets.  
Vist l'article 27.1 i 2 i l'article 28 dels Estatuts del Consorci de Comunicació Local 
que disposen que el Consorci es dissoldrà per acord dels membres que l'integren, 
amb el quòrum assenyalat a l'article 14.3 dels Estatuts o per impossibilitat legal o 
material de complir els seus objectius; l'acord de dissolució determinarà com 
s'haurà de procedir a la liquidació dels béns del Consorci i a la reversió de les obres 
o de les instal�lacions existents. En cas de dissolució del Consorci, el patrim/oni es 
distribuirà entre els seus membres en proporció a les respectives aportacions. 
Igualment, respondran proporcionalment dels deutes contrets.  
Vist l’informe emès pel Gerent del Consorci de Comunicació Local en data 20 de 
març d’enguany explicant la situació actual i justificant la proposta de dissolució, 
així com la proposta de liquidació formulada per la mateixa Gerència, que figuren 
en l’expedient.  
Vist l’informe emès per Cap de la Unitat de Comunicació en data 17 de maig de 
2016. 
Vist l’informe emès per Intervenció en data 18 de maig de 2016. 
Vist l’informe de Secretaria de data 23 de maig de 2016, respecte al quòrum de 
majoria absoluta necessària per l’aprovació. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA:  
PRIMER.- Aprovar inicialment la dissolució del Consorci de Comunicació Local així 
com la seva liquidació en els següents termes: 
- LIQUIDACIÓ a 31 de març de 2015  
INGRESSOS PENDENTS DE COBRAMENT  
 
Institució Import pendent 
 
Diputació de Barcelona 

3.000,00 

Totals 3.000,00 
 
TRESORERIA 
 
Compte Import 
Catalunya Caixa-0201977143 78.110,99 
Banc de Sabadell-001389340 32,48 
Caixa de mà 1.429,55 
Totals 79.573,02 
 
NO HI HA DESPESES PENDENTS DE PAGAMENT  
 
SEGON.- Aprovar que les despeses que generi la liquidació del Consorci seran a 
càrrec de la tresoreria del propi Consorci i el sobrant un cop acabada la liquidació 
revertirà íntegrament a la Diputació de Barcelona, ateses les seves aportacions al 
finançament del Consorci al llarg de tots els anys de funcionament.  
TERCER.- Nomenar liquidador únic del Consorci el Sr. Joaquín de la Calzada 
Fernández, amb DNI 46230036-J, amb domicili a Barcelona, a la Rambla Catalunya 
126; qui fins ara a prestat els seus serveis com a tresorer del propi Consorci. El 
nomenament es produeix per a tot el període de liquidació.  



QUART.- Denunciar de forma expressa els convenis i contractes subscrits pel 
Consorci de Comunicació Local i, en particular,  
Protocol de col�laboració entre la Delegació del Govern a Catalunya i el Consorci de 
Comunicació Local en matèria de protecció civil de 20 d'octubre de 2009.  
Acord de col�laboració pel qual es formalitza l'encomanda de gestió entre la 
Diputació de Barcelona i el Consorci de Comunicació Local en matèria de prevenció 
de riscos laboral de 15 de desembre de 2010.  
CINQUÈ.- Sol�licitar la baixa del Consorci en la plataforma Eacat gestionada pel 
Consorci d'Administració Oberta de Catalunya. 
SISÈ.- Fixar la data d'efectes de la dissolució el 31 de març de 2015.  
SETÈ.- Sol�licitar la cancel�lació de la inscripció del Consorci en els Registres 
públics corresponents i, en particular, en el Registre dels ens locals de Catalunya.  
VUITÈ.- Sol�licitar la baixa la ‘Base de datos general de entidades locales de la 
Oficina para la coordinación financiera con las entidades locales del Ministerio de 
Hacienda y Administraciones Públicas’.  
NOVÈ.- Sotmetre els anteriors acords i l’expedient a informació pública, mitjançant 
anuncis publicats als Butlletins Oficials de les Províncies de Barcelona (BOPB), 
Girona (BOPG), Lleida (BOPL) i Tarragona (BOPT) i en el Diari Oficial de la 
Generalitat de Catalunya (DOGC) i en el tauler d’anuncis del Consorci i de la 
Diputació de Barcelona, per un termini de 30 dies hàbils, a comptar des de la 
publicació al BOPB, als efectes de la presentació de reclamacions o al�legacions. 
DESÈ.-  Acordar que en el cas que no es presenti cap reclamació o al�legació en el 
termini d’informació pública, l’aprovació inicial dels anteriors acords esdevindrà 
definitiva sense ulterior tràmit.  
ONZÈ.- Donar trasllat a les entitats integrants del Consorci als efectes de la 
ratificació dels acords adoptats.  
DOTZÈ.- Acordar que, aprovada definitivament la dissolució del Consorci, i 
ratificada per les entitats consorciades, es publiqui en el BOPB, BOPG, BOPL i BOPT 
i el de la referència d’aquesta publicació al DOGC, així com trametre a la Direcció 
General de l’Administració Local del Departament de Governació i Relacions 
Institucionals per a la constància dels acords adoptats i de la dissolució del Consorci 
en el Registre dels ens locals de Catalunya.  
TRETZÈ.-  Facultar el liquidador tan àmpliament com en dret sigui necessari per al 
més eficaç desenvolupament dels acords precedents, inclusiu per ala signatura de 
tots els documents que calgui.  
CATORZÈ.- Notificar els presents acords a les entitats consorciades i a la Diputació 
de Barcelona, encarregant-li el tràmit d'informació pública i determinar, en 
conseqüència, que els anuncis relatius a la dissolució tindran caràcter col�lectiu i 
substituiran els que haurien de publicar separadament cadascuna de les entitats 
consorciades”. 
QUINZÈ.- Notificar aquest acord al Consorci de Comunicació Local, als serveis 
jurídics de La Xarxa Audiovisual Local, SL (XAL, SL) i a Direcció General de 
l’Administració Local del Departament de Governació i Relacions Institucionals. 
 
1O.- SEPARACIÓ DEL CONSORCI XARXA DE TEATRES PÚBLICS DE 
CATALUNYA 
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar en acord de Comissió de Govern del 8 de juny 
de 1989 es va adherir al Consorci de la Xarxa de Teatres Públics de Catalunya i 
posteriorment, el 29 de setembre de 1989, el Ple Municipal ratificava els Estatuts 
del Consorci. 
ATÈS que l’article 323 del Decret 179/1995, de 13 de juny pel que s’aprova el 
Reglament d’obres,activitats i serveis dels ens locals (ROAS), estableix que 
qualsevol ens consorciat podrà separar-se d’un consorci formulant el preavís en els 
terminis que assenyalin els seus estatuts i estant al corrent del compliment de les 
obligacions i compromisos anteriors, tot i garantint el compliment dels que hi hagi 
pendents. 



Vist l’informe d’Intervenció de data 18 de maig de 2016  conforme l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès estar al corrent del compliment de les obligacions respecte al 
referit Consorci. 
ATÈS que l’article 25.3 dels Estatuts del Consorci estableix que la separació d’un 
ens consorciat es podrà realitzar amb un preavís al president del Consell, amb un 
any d’antelació, sempre que s’estigui al corrent dels compromisos anteriors i es 
garanteixi la liquidació de les obligacions aprovades fins al moment de la separació. 
Vist els articles 12 i 13 de la Llei 15/2014, de 16 de setembre, de racionalització del 
sector públic (LRSP) i altres mesures de reforma administrativa, regulen les causes, 
procediment i efectes de l’exercici del dret de separació d’un ens consorciat. 
Vist que l’article 4 dels Estatuts del Consorci determina que aquest es va constituir 
per temps indefinit i l’article 12.1 de la LRSP estableix que els membres d’un 
consorci es podran separar en qualsevol moment sempre que no s’hagués 
assenyalat un terme de durada del consorci. 
ATÈS que a l’Ajuntament de Castellar del Vallès no li consta cap obligació de 
pagament pendent amb el Consorci de la Xarxa de teatres públics de Catalunya. 
Vist l’informe de la Cap d’Unitat de Cultura i Lleure de data 5 de maig de 2016 on 
es fa constar que des de fa molt temps no consta que aquest Consorci tingui cap 
activitat, i no consta que s’hagi dissolt i que informa  favorablement la separació del 
Consorci de la Xarxa de teatres públics de Catalunya. 
Vist l’informe de Secretaria de data 23 de maig de 2016, respecte al quòrum de 
majoria absoluta necessària per l’aprovació. 
Per tot l’exposat, a l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar la separació de l’Ajuntament de Castellar del Vallès del Consorci 
de la Xarxa de teatres públics de Catalunya, amb CIF P5801907F. 
SEGON.- Instar al conjunt d’ens consorciats a la dissolució i liquidació del Consorci, 
atesa la seva inactivitat des de fa molts anys. 
TERCER.-  Notificar aquest acord al Consorci i al conjunt d’ens consorciats 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC, diu que respecte a la dissolució 
del Consorci de Comunicació Local, el ple de l’Ajuntament de data 30 d’abril de 
2013, va aprovar l’adhesió a aquest consorci i el consell general d’aquest consorci, 
en sessió de 26 de març de 2015 va acordar la dissolució inicial i la liquidació de 
l’esmentar consorci que passava a la xarxa audiovisual local. Atenent que 
intervenció ha certificat que no hi ha deutes pendents amb l’esmentat consorci, 
proposem ratificar l’acord d’aprovació inicial de la resolució i liquidació del consorci 
de comunicació local adoptat pel seu consell general 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, diu que en aquest punt 
portem a debat i votació la separació del nostre Ajuntament del Consorci de la 
Xarxa de Teatres Públics de Catalunya, ens que en formàvem part, per acord 
plenari,  des del setembre de 1989. 
Aquest Consorci tenia com objectiu, vetllar pels interessos comuns dels seus 
membres en relació a la producció d'activitats culturals, teatrals i en d’altres arts 
escèniques. 
Malgrat que durant els primers anys de vida el Consorci va estar operatiu, ja fa més 
d’una dècada que la seva activitat s’ha convertit en residual o nul�la.  
Es per això, que  vist l’informe de la Cap d’Unitat de Cultura i Lleure de data 5 de 
maig de 2016 on es fa constar que des de fa molt temps no consta que aquest 
Consorci tingui cap activitat, així com tampoc consta la seva dissolució, informa  
favorablement la separació del nostre Ajuntament d’aquest Consorci, seguint 
l’exemple iniciat fa uns mesos per part d’altres municipis Consorciats.  
Així mateix, i en coherència, instem al conjunt d’ens consorciats a la dissolució i 
liquidació del Consorci, atesa la seva llarga inactivitat. 



Tanmateix, des de la Regidoria de Cultura no es descarta, a mitjà termini, la 
possibilitat d’establir col�laboracions amb d’altres teatres del país de les nostres 
característiques, com per exemple l’experiència de “Teatres en Xarxa”  per tal de 
poder treballar conjuntament aspectes de programació i gestió del nostre l’Auditori 
municipal. 
 
9.- DISSOLUCIÓ I LIQUIDACIÓ DEL CONSORCI DE COMUNICACIÓ LOCAL 
Aquest acord requereix per la seva aprovació la majoria absoluta dels membres 
lefals i fou aprovat de la forma següent: 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
1O.- SEPARACIÓ DEL CONSORCI XARXA DE TEATRES PÚBLICS DE 
CATALUNYA 
Aquest acord requereix per la seva aprovació la majoria absoluta dels membres 
lefals i fou aprovat de la forma següent: 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
11.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL SOM DE CASTELLAR-PSC DE SUPORT A 
UNA LLEI D’APROFITAMENT DELS EXCEDENTS ALIMENTARIS. 
El malbaratament alimentari té una relació directa en l’impacta ambiental, social i 
econòmic.  
Segons la diagnosi del malbaratament alimentari a Catalunya feta l’any 2012 per la 
Universitat Autònoma de Barcelona i l’Agència Catalana de Residus, cada any van a 
parar a les escombraries l’equivalent a 25,5 dies de menjar, un volum que serviria 
per alimentar més de mig milió de persones durant un any. S’estima que els 
consumidors, comerços i restaurants malbaraten el 7% dels aliments adquirits. 
Aquestes dades tenen també una traducció en termes econòmics. El valor dels 
aliments malbaratats és de 841 milions d’euros anuals, d’acord amb el preu mitjà 
dels aliments a Espanya, segons dades del Ministerio de Agricultura, Alimentación y 
Medio Ambiente. 
En termes de petjada ecològica, el malbaratament català atribuïble al consum, la 
distribució al detall i la restauració, equival a la utilització de 234.022 hectàrees de 
terreny, que es correspon a un 20% de tota la superfície agrària útil de Catalunya. 
Finalment, en termes potencials d’escalfament global, si es deixés de malbaratar 
aliments les emissions de gasos amb efecte hivernacle es podrien reduir en 
520.753 tCO2eq, l’equivalent, per exemple, al 13% de les emissions en el sector 
agrícola. 
El malbaratament alimentari té conseqüències en l’àmbit social. En els darrers 
anys, hem vist com la crisi econòmica ha colpejat de forma important molts 
col�lectius socials, especialment aquells que es troben en risc d’exclusió social. Les 
polítiques per a garantir l’accés a les necessitats bàsiques portades a terme des de 
l’administració han hagut de combinar-se amb les realitzades per diverses entitats 
socials, per tal de donar resposta a l’augment de la demanda. Els bancs d’aliments 
o la necessitat de garantir beques de menjador han posat de relleu la contradicció 
entre l’excessiu malbaratament alimentari i les necessitats d’alimentació existent. 
És per aquest motiu que cal facilitar l’aprofitament d’aliments frescos i elaborats, 
mitjançant acords de col�laboració entre el sector social i els sectors alimentaris. En 
aquest sentit, podem trobar a Catalunya exemples de bones pràctiques portades a 
terme per diversos ajuntaments, entitats socials i el sector de l’alimentació 
(productors, mercats, supermercats i restauració). 
El Grup Parlamentari Socialista ha presentat al Parlament de Catalunya la primera 
Proposició de llei d’aprofitament de l’excedent alimentari a Catalunya, amb la 
voluntat de legislar els mecanismes necessaris per reduir el malbaratament a partir 
de la complicitat de tots els agents implicats: productors, distribuïdors, hostaleria, 
famílies i govern. Entre d’altres molts aspectes, recull la necessitat de posar en 
marxa un Pla Nacional de Lluita contra el Malbaratament, la necessitat d’establir 
convenis entre els grans distribuïdors i les entitats de caràcter social per donar 



sortida als aliments frescos amb data de consum preferent, facilitar i fomentar que 
el consumidor/a pugui endur-se a casa els aliments emplatats que no es 
consumeixin a l’hostaleria, i la importància d’establir mesures relacionades amb 
l’àmbit de l’educació, informació i sensibilització contra el malbaratament 
alimentari, a més d’establir mesures de suport econòmic, material i tècnic per al 
foment de la recerca i la innovació en l’àmbit alimentari.  
Aquesta Proposició de llei és l’oportunitat per tal que tots els sectors, partits polítics 
i entitats socials consensuïn una posició comuna davant el malbaratament 
alimentari, posant de relleu les múltiples bones pràctiques que ja es porten a terme 
al conjunt del territori, per tal de poder estendre un model eficaç, ecològic, 
econòmic i social en relació a l’aprofitament de l’excedent alimentari. 
Pels motius exposats, el Ple d’aquest Ajuntament proposa els següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Donar suport a la Proposició de llei d’aprofitament de l’excedent 
alimentari presentada al Parlament de Catalunya. 
SEGON.- Demanar al Govern de la Generalitat de Catalunya que impulsi mesures 
de col�laboració i cooperació amb totes les administracions públiques, agents i 
entitats que treballen en l’àmbit alimentari, per a establir acords i circuits, amb 
garanties per a l’aprofitament dels aliments frescos que s’acaben malbaratant. 
TERCER.- Demanar al Govern de la Generalitat de Catalunya que desenvolupi 
campanyes informatives i de difusió social en els centres escolars de primària i 
secundària, amb l’objectiu que la ciutadania també es conscienciï de la importància 
de ser responsables amb el menjar. 
QUART.- Adherir-nos al “Manifest de Profit” que en el marc de la campanya contra 
el malbaratament alimentari “Som gent de profit” ha endegat l’Agència Catalana de 
Residus de Catalunya que depèn del Departament de Territori i Sostenibilitat de la 
Generalitat de Catalunya. 
CINQUÈ.- Comunicar a totes les administracions, agents econòmics i comercials,  
a les entitats i sectors que treballen per evitar el malbaratament en l’àmbit 
autonòmic i local l’adopció d’aquest acords. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta la regidora Sra. Gloria Massague, Som de Castellar- PSC, que 
manifesta que el malbaratament alimentari a Catalunya, segons la diagnosi feta 
l’any 2012 per la UAB i l’Agència Catalana de Residus provoca que cada any vagin a 
parar a les escombraries un volum desmesurat d’aliments que servirien per 
alimentar durant tot 1 any  a més de mig milió de persones. Es calcula que entre 
tots desaprofitem un 7% dels aliments adquirits que traduït a diners serien uns 841 
milions d’euros. 
En termes mediambientals l’aprofitament dels aliments que es llencen suposarien 
també , per exemple una reducció del 13% d’emissions de gasos. 
I pel que fa a la part social el desperdici alimentari té unes conseqüències rotundes 
sempre, però sobretot durant aquests anys que la crisi ha afectat a molts col�lectius 
socials, en especial a aquelles persones que es troben en rics d’exclusió social. 
En aquest sentits les administracions i les entitats socials han col�laborat per tal de 
poder garantir les necessitats bàsiques.  
L’augment d’usuaris als bancs d’aliments, i la necessitat de garantir beques de 
menjador , sovint complementades o ampliades pels diferents ajuntaments , doncs 
l’aportació de la Generalitat no arriba per tots els infants realment necessitats, bé 
com deia , aquestes dues qüestions  han posat en evidència la contradicció entre el 
malbaratament alimentari i les necessitats d’alimentació existents.  
En aquest sentit a Catalunya i a la nostra comarca trobem exemples de bones 
pràctiques, com per exemple el programa Recooperem o Acabat el plat a casa. Les 
dues impulsades pel Consell comarcal i el consorci de residus i que l’ajuntament de 
Castellar va ser dels primers en sumar-s’hi. 
Explico breument com funcionen. El recooperem es dur a terme als menjadors 
escolars. Un cop finalitzat el servei aquell menjar que sobra i que és apte pel 



consum es prepara dins d’uns tapers concrets que l’ajuntament compra al consorci 
de residus . Aquests es congelen correctament etiquetats, amb la data,  els 
ingredients, el pes. Després una de les entitats socials, en el nostre cas Caritas, els 
passa a recollir i es col�loquen en unes caixes isotèrmiques per tal que no perdin la 
cadena de fred fins que arriben als seus congeladors. Posteriorment es reparteixen 
entre les famílies més necessitades derivades des dels serveis socials. 
Veiem doncs que és un projecte en el que hi participen molts actors: comunitats 
educatives, escoles i ampes, empreses de càtering,  entitats socials i ajuntaments. 
A Castellar es va iniciar com a prova pilot l’últim trimestre del curs passat amb 1 
escola. Aquest curs actual ja en son 4 les escoles que hi participen i per l’any vinent 
en seran 7.  
A l’última taula per la inclusió social que va tenir lloc el mes d’abril es va fer una 
valoració molt positiva del programa. Esperem poder ampliar-ho també a 
restaurants, empreses que disposin de menjadors o d’altres. 
L’acabat el plat a casa , està més centrat en els restaurants i en els consumidors  i 
es tracta de que aquell menjar que demanes i no t’acabes te’l puguis endur a casa 
en una carmanyola . De moment aquí tenim 26 restaurants adherits.  
Altres projecte que tenim i aprofito per explicar-los són els tallers d’auto 
compostatge que es van duent a terme  des de la regidoria de medi ambient, que 
permeten aprofitar les restes de menjar per fer-ne adob pels jardins o els horts i 
que és una manera també de disminuir el volum de residus. 
Els contenidor de reciclar  l’oli de cuina o els taller de cuina d’aprofitaments , que 
sensibilitzen i ensenyen receptes per elaborar amb els sobrants del àpats. 
O el conveni que ja tenim fa més de 3 anys amb un dels grans supermercats 
(Consum) en el que aquell menjar que calculen que no sortirà, que està en bones 
condicions (a vegades només és que la llauna té un cop)  i que no ha caducat , el 
donen a l’entitat social Caritas perquè es reparteixi entre els usuaris. En un inici la 
recollida es feia 2 cops per setmana i actualment es fa cada dia. 
La nostra idea és que totes les cadenes de superermercats instal�lades a Castellar 
col�laborin d’una manera o altra a lluitar contra el malbaratament. Portem rere 
aquest tema 3 anys i una altra de les cadenes, que en principi semblava la més 
difícil, ja que ens repetien contínuament que la seva política d’empresa era una 
altra, doncs bé al final han vist la necessitat i també han conveniat amb una de les 
residències del municipi i els donen l’excedent alimentari.  
Bé amb tot això vull dir que és un tema en el que hi creiem perquè és un bé per 
tothom i en el que hi seguirem treballant. 
 
I en aquest sentit i tornant a la Moció, a petició d’ERC s’ha tret del redactat que el 
Grup parlamentari socialista va presentar la primera proposició de llei 
d’aprofitament d’excedent alimentari al Parlament.  Bé d’acord “aceptamospulpo 
como animal de companyia” que deia l’anunci i el que s’aprovarà avui en aquest 
plenari diu textualment “Durant els propers dies es debatrà al Parlament de 
Catalunya la primera proposició de llei.....etc etc. Ho acceptem com ja he dit però 
sincerament no veiem que calgui filar tan prim. Quan és un tema d’interès general i 
positiu per tothom i que la proposta va ser aprovada per unanimitat , tots plegats 
hauríem de ser més  oberts i reconèixer les bones iniciatives dels altres grups. 
Vostès mateixos van presentar altres proposicions referents a pobresa infantil i 
necessitats alimentàries, o de la Renda mínima, sobre la dependència que a 
nosaltres ens semblen correctíssimes i òptimes per l’interès general i per tant es 
van votar a favor  i no tenim inconvenient en reconèixer que van ser iniciativa seva. 
Bé continuo , la proposta recull la necessitat de posar en marxa el Pal Nacional de 
la Lluita contra el malbaratament , la necessitat d’establir convenis entre els grans 
distribuïdors i les entitats socials i la importància d’establir mesures en l’àmbit de 
l’educació, informació i sensibilització, així com mesures de suport econòmic per la 
recerca i la innovació en l’àmbit alimentari. 
Aquesta proposició de llei és l’oportunitat per tal que tots els sectors, partits polítics 
i entitats socials consensuïn una posició comuna davant la qüestió posant de relleu 



les bones pràctiques que ja es duen a terme al conjunt del territori per tal de poder 
fer extensiu un model eficaç, ecològic, econòmic i social en relació a l’aprofitament 
de l’excedent alimentari. Per acabar passa a llegir els acords de la moció. 
Per ERC la regidora Sra. Nuria Raspall ,  manifesta que te lògica que com 
Ajuntament donem suport a allò que aprovi el Parlament, però que en tot cas ens 
hauríem de plantejar si ens oposarem com a Ple a qualsevol modificació, si 
finalment aquesta llei no sortit aprovació. Retornant a la moció dir que  aquesta 
moció que avui es presenta, va en la línia de la que vam presentar nosaltres 
mateixos en l’anterior Ple. En aquell Ple, la nostra moció anava encaminada a 
aconseguir uns menjadors ecològics i de proximitat, però un dels punts per 
aconseguir-ho era precisament un que deia textualment “s’ha de reduir el 
malbaratament alimentari ja sigui en la producció, el processament, la distribució, 
el servei d’àpats i del mateix plat quan mengem”. 
A més, tal com dèiem en el seu dia, “Atès que hi ha escoles que ja apliquen 
programes per evitar el malbaratament d’aliments” demanàvem en els acords tres i 
quatre de la moció: “Dissenyar una campanya ciutadana per fomentar els valors del 
consum responsable, l’alimentació saludable i la promoció dels aliments de 
temporada i de proximitat”. I  “Assessorar a les Ampes i a les direccions dels 
centres interessats en l’aplicació de programes i normatives que existeixen per 
evitar el malbaratament d’aliments i el consum responsable, per tal que de retruc, 
se’n puguin beneficiar les entitats solidàries que hi ha a Castellar”. 
Vist això, està clar que votarem a favor d’aquesta moció perquè nosaltres ja ho 
demanàvem en l’anterior Ple. Només un detall, nosaltres parlàvem “d’oferir servei 
tècnic a les escoles”, de “Iniciar un treball amb les direccions de tots els centres 
escolars de primària” o “d’Assessorar a les Ampes i a les direccions dels centres 
interessats”. I en la moció que avui aprovarem es demana al Govern de la 
Generalitat que sigui ell qui impulsi campanyes informatives en els centres de 
primària i secundària, o bé que siguin ells qui impulsin mesures de col.laboració i 
cooperació. 
Tot això està molt bé i, reiterem, hi votarem a favor, però potser que comencem a 
treballar i a posar en pràctica allò que s’aprova, en comptes de demanar tant.  
Per CDC la regidora Sra. Lidia Urritia¸ diu que votaran a favor de la moció. Avui 
en dia tenim l’oportunitat immirorable per demostrar als qui pitjors ho estan 
passant, que no estan sols i que poden comptar amb el suport de moltisimes 
persones en mesura de les possibilitats de cadascú, perquè ningú en el nostre país 
pateixi mancances o privacions, per tant votarem a favor. 
En torn de replica la regidora Sra. Glòria Massagué¸ diu que el que demanen avui 
és una llei catalana per tots, la rasca de parlar en les escoles, de sensibilitzar als 
alumnes i als professors així com a tota la comunitat educativa i a tota la població 
en general, però concretament des de l’escola, s’està fent des de fa mes de dos 
anys des de la regidoria d’educació, la prova d’això es que l’any passat era una 
escola i aquest any en son 4 i l’any que ve en seran set, a Castellar hi ha 8 escoles i 
esperem que per l’any la vuitena també s’hi sumi. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
12.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL CONVERGENTS DE REBUIG A LA 
SUSPENSIÓ DE LA REFORMA DE LA LLEI CATALANA DE L’EXERCICI DE LES 
PROFESSIONS DE L’ESPORT. 
Arran del recurs interposat pel Govern espanyol aquest mes de febrer, el Tribunal 
Constitucional (TC) ha suspès provisionalment l’aplicació d’alguns articles de la Llei 
7/2015, de 14 de maig, de modificació de la Llei 3/2008, de l’exercici de les 
professions de l’esport. 
La Generalitat de Catalunya té competència exclusiva en matèria d’esport i va 
plantejar la reforma de la Llei de l’exercici de les professions de l’esport per donar 
resposta a les necessitats que havien sorgit amb el pas del temps en l’aplicació de 
l’anterior normativa, les quals havien estat reivindicades per les diferents 
associacions, clubs, federacions esportives i consells esportius. 



La Generalitat va fer arribar al Govern espanyol la motivació de la modificació en el 
marc de la Comissió Bilateral Generalitat-Estat i es va deixar clara la voluntat de 
que es pogués inscriure al Registre Oficial de Professionals de l’Esport de Catalunya 
(ROPEC) qualsevol professional de qualsevol territori de l’Estat, de manera que no 
es discriminava a ningú. 
De la mateixa manera si es va fer explícita la potestat de signar acords entre el 
ROPEC i altres registres europeus era per facilitar també als professionals no 
espanyols que poguessin exercir a Catalunya. Per això, les motivacions del recurs 
restarien sense contingut objectiu. 
El Govern espanyol ha fet de la interposició sistemàtica de recursos 
d’inconstitucionalitat contra les iniciatives democràtiques del Govern de Catalunya 
un modus operandi, atacant i vulnerant les competències i autogovern propis de 
Catalunya, davant el qual no podem restar impassibles. 
Per tot això, proposem al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Reivindicar la competència exclusiva en matèria de l’esport recollida a 
l’article 134 de l’Estatut d’Autonomia de la Generalitat de Catalunya, i que entre 
altres atribucions incorpora: 

� El foment, la divulgació, la planificació, la coordinació, l’execució, 
l’assessorament, la implantació i la projecció de la pràctica de l’activitat 
física i de l’esport arreu de Catalunya, a tots els nivells socials. 

� La regulació de la formació esportiva i el foment de la tecnificació i de l’alt 
rendiment esportiu. 

� L’establiment del règim jurídic de les federacions i els clubs esportius i de les 
entitats catalanes que promouen i organitzen la pràctica de l’esport i de 
l’activitat física en l’àmbit de Catalunya, i la declaració d’utilitat pública de 
les entitats esportives. 

� La regulació en matèria de disciplina esportiva, competitiva i electoral de les 
entitats que promouen i organitzen la pràctica esportiva. 

� El registre de les entitats que promouen i organitzen la pràctica de l’activitat 
física i esportiva amb seu social a Catalunya. 

SEGON.- Mostrar el nostre rebuig a les interposicions sistemàtiques de recursos 
judicials per part del Govern espanyol contra les iniciatives democràtiques catalanes 
i, en concret, el que afecta a la Llei 7/2015, del 14 de maig, de modificació de la 
Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de l’esport. 
TERCER.- Donar suport al Govern i al Parlament de Catalunya en totes les accions 
que duguin a terme per mantenir intacta la Llei 7/2015, del 14 de maig, de 
modificació de la Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de l’esport. 
QUART.- Donar suport a les Federacions, Clubs i Consells esportius en totes les 
accions que duguin a terme per mantenir intacta la Llei 7/2015, del 14 de maig, de 
modificació de la Llei 3/2008, de l’exercici de les professions de l’esport. 
CINQUÈ.- Donar suport als tècnics federatius que amb aquesta suspensió es 
trobaran novament sense la protecció jurídica necessària per poder exercir la seva 
professió. 
SISÈ.- Demanar al Tribunal Constitucional que resolgui amb celeritat i aixequi la 
suspensió de la Llei 7/2015, del 14 de maig, de modificació de la Llei 3/2008, de 
l’exercici de les professions de l’esport. 
SETÈ.- Donar coneixement d’aquesta moció al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Parlament de Catalunya, al Govern espanyol i a les entitats, clubs i 
professionals de l’esport del municipi. 
 
INTERVENCIONS 
La regidoria Sra. Bea Garcia,  de CDC, dona lectura a la moció. 
Per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Aleix Canalis que manifesta que amb la 
presentació d’aquesta moció, així com la moció que en el punt 14 de l’ordre del dia 
d’avui, de la defensa de la sobirania del Parlament de Catalunya presentada per 
ERC, ens trobem davant l’enèsim conflicte competencial que durant els darrers anys 



ha caracteritzat les relacions entre el Govern de l’Estat i les institucions catalanes 
(ja sigui el parlament o el govern). 
En aquest cas, el motiu de discòrdia és que el govern central entén que la reforma 
de la llei Llei Catalana de l’exercici de les professions de l’esport, vulnera la unitat 
de mercat i excedeix les competències de la Generalitat per preveure la firma de 
convenis internacionals.  
Concretament, el motiu de discòrdia principal és l’explicitació de la potestat de 
signar acords entre el Registre Oficial de Professionals de l’Esport de Catalunya 
(ROPEC) i altres registres europeus per facilitar també als professionals no 
espanyols que poguessin exercir a Catalunya.  
Ens trobem doncs novament més davant un conflicte polític que legal. I de nou, el 
ja de per si desprestigiat,  Tribunal Constitucional haurà d’exercir d’àrbitre en un 
conflicte que, no seria tal, si hi hagués una mínima confiança i lleialtat institucional 
entre administracions. 
Com no pot ser d’altra manera, i com ja hem demostrat d’altres vegades, l’equip de 
govern de Castellar està al costat de les decisions que s’adopten al Parlament de 
Catalunya, per un principi bàsic de lleialtat institucional.  
Avui el nostre vot serà favorable a aquesta moció amb l’esperança que les properes 
eleccions al congrés dels diputats, ajudin a sortir aquest país de l’atzucac 
institucional on es troba.     
La regidora Sra. Nuria Raspall,  ERC, diu que ens trobem, altra vegada, amb una 
Llei que ha estat suspesa pel Tribunal Constitucional. Aquesta vegada li ha tocat a 
la Llei 7/2015, del 14 de maig, de modificació de la Llei 3/2008, sobre l’exercici de 
les professions de l’esport. 
D'acord amb el que estableix l'article 134 de l'Estatut d'autonomia de Catalunya, la 
Generalitat té atribuïdes competències exclusives en matèria d'esport i és en 
exercici d’aquesta competència, que, el Parlament, al llarg dels anys, ha anat 
aprovant diferents lleis relacionades amb la matèria, com la la Llei 8/1999, del 30 
de juliol, de la jurisdicció esportiva, Llei 9/1999, del 30 de juliol, de suport a les 
seleccions catalanes o una inicial Llei de l’esport que ja es va aprovar l’any 1988. 
No és la primera vegada que suspenen una llei de l’esport, ja ha passat en diverses 
ocasions, però aquesta vegada el què ha molestat al govern espanyol és que, entre 
altres coses, l’actual llei catalana preveu la celebració de convenis i acords 
d'equiparació de les professions de l'esport catalanes amb altres registres d'estats 
de la UE cosa que, segons diuen, suposa un "excés competencial" perquè, 
“Catalunya no té competències per celebrar convenis o acords internacionals". 
Com que els fa tanta por que actuem com a Catalans fora d’Espanya, ens volen 
limitar les relacions, de qualsevol tipus, que hi puguem establir. I per tant, votarem 
a favor d’aquesta moció en suport de l’esport català.  
Per Decidim Castellar la regidora Sra. Elisenda Alamany , manifesta el vot 
favorable del seu grup, ja s’ha dit bàsicament tot el que nosaltres volíem dir en 
aquest punt. Bàsicament estem al davant d’una immaduresa política flagrant. 
Mocions rebuig se’n poden fer moltes, però en algun moment  ens haurem de 
dividir si continuem jugant aquest jocs o passen a la següent fase, potser en algun 
moment caldrà debatre la desobediència institucional en aquest cas no pertoca en 
aquest Ple municipal de passar aquesta fase, però no sabem si continuarem amb 
aquestes mocions de rebuig o si realment al final serveixen per alguna cosa, encara 
que sigui simbòlica, òbviament  nosaltres votarem a favor però en algun moment, 
com argumentarem en la següent moció d’ERC caldrà debatre la desobediència 
institucional en aquest cas. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
13.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC 4 JUNY. ASSOCIACIONISME 
CULTURAL  
       (DASC). 
L’associacionisme cultural, una forta realitat estesa a tot el territori català. 



En general l’associacionisme és una activitat molt estesa a Catalunya. I, 
concretament, el cultural hi té una importància substancial. Segons un informe-
estudi de la Generalitat editat el 2015 i que recull dades del 2013, a Catalunya hi 
ha més de 3.400 associacions, més de 25.000 participants en òrgans de govern i 
prop de 450.000 associats. Aquestes importants xifres indiquen fins a quin punt la 
societat catalana valora i participa en l’anomenat tercer sector, és a dir entitats no 
governamentals i no lucratives. 
4 de juny, dia de l’Associacionisme Cultural. 
En atenció a la vitalitat i a l’arrelament social de l’associacionisme, el 27 de maig de 
2014 el Govern de la Generalitat de Catalunya va declarar  el 4 de juny Dia de 
l’Associacionisme Cultural (DASC), instaurant així una jornada dedicada a posar en 
valor el pes i la força de les associacions que actuen en l’àmbit de la Cultura del 
país. Enguany, des de la matèria de Cultura de la Diputació de Barcelona, s’ha 
impulsat un reconeixement explícit a tota la xarxa d’associacions culturals de la 
demarcació de Barcelona, posant en valor la transcendència que han tingut i tenen 
per a tota la ciutadania, així com també per a la construcció i creixement social i 
identitari dels pobles i ciutats del país.    
Per que el 4 de juny?. 
La data rememora el 4 de juny de 1864 quan va començar el quart festival 
organitzat per la Societat Coral Euterpe, sota la direcció de Josep Anselm Clavé i 
Camps, qui va ser president de la Diputació de Barcelona entre 1871 i 1872. Aquell 
certamen de tres dies va representar el moment de màxima esplendor per als cors 
catalans. 
Aquest 2016 serà el segon any en què es faran als equipaments associatius de 
Catalunya, unes jornades de portes obertes. Les dates d’enguany seran del 
divendres 3 de juny fins el diumenge 5. L’objectiu és acostar els ciutadans als 
ateneus, casals, casinos, orfeons, esbarts, locals castellers, centres d'estudis, cases 
regionals, o a qualsevol tipus de seu gestionada per associats, i fer-los partícips de 
les diverses activitats culturals que s’hi desenvolupen. 
El DASC, que se celebrarà anualment cada 4 de juny, ens brinda una magnífica 
oportunitat en pro del reconeixement, la visualització i la reivindicació de la tasca 
cívica de totes les entitats que, arreu del territori, fan una immensa labor de 
cohesió social, de promoció i de difusió de la Cultura. 

MOCIÓ 4 DE JUNY. DIA DE L’ASSOCIACIONISME CULTURAL 
ATESA la gran importància de l’associacionisme cultural de Catalunya. 
ATÈS el fort dinamisme de l’associacionisme cultural de Catalunya. 
ATÈS que qualsevol associacionisme, i especialment el cultural, actua com un fort 
element d’integració social. 
ATÈS que les administracions han de vetllar i ajudar a que les entitats i 
associacions culturals tinguin les màximes oportunitats per desenvolupar la seva 
tasca. 
Per tot l’exposat, es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Reconèixer la trajectòria i la gran tasca que fan les entitats cíviques i 
culturals, que suposen un dels principals valors i símbols del nostre municipi i de 
Catalunya. Això ha permès a molts ciutadans participar en la millora de la nostra 
societat fen-la més democràtica i més madura i implicar-se en la construcció social i 
nacional d’aquest país. 
SEGON.- L’Ajuntament de Castellar del Vallès, com a màxima institució pública 
del municipi, s’afegeix a la celebració del Dia de l’Associacionisme Cultural el proper 
4 de juny de 2016, i es compromet a impulsar-lo per tal que a partir d’ara sigui 
anualment la data de referència per a visualitzar públicament el conjunt d’entitats i 
associacions, i de l’ampli ventall d’activitats que ofereixen, així com promoure llur 
creixement i consolidació. 
TERCER.-  Comunicar aquest acord al Departament de Cultura de la Generalitat de 
Catalunya i a la matèria de Cultura de la Diputació de Barcelona (Àrea d’Educació, 
Cultura i Esports) i al conjunt d’entitats culturals del municipi. 



 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Josep M Calaf, ERC, intervé  per explicar la moció dient que en 
general  l’associacionisme és una activitat molt estesa a Catalunya. I, 
concretament, el cultural hi té una importància substancial. Segons un informe-
estudi de la Generalitat editat el 2015 i que recull dades del 2013, a Catalunya hi 
ha més de 3.400 associacions, més de 25.000 participants en òrgans de govern i 
prop de 450.000 associats. Aquestes importants xifres indiquen fins a quin punt la 
societat catalana valora i participa en l’anomenat tercer sector. 
En atenció a aquesta vitalitat i al seu arrelament social, el 27 de maig de 2014 el 
Govern de la Generalitat de Catalunya va declarar  el 4 de juny Dia de 
l’Associacionisme Cultural (DASC), instaurant així una jornada dedicada a posar en 
valor el pes i la força de les associacions que actuen en l’àmbit de la Cultura del 
país.     
Aquest 2016 serà el segon any en què es faran als equipaments associatius de 
Catalunya, unes jornades de portes obertes. Les dates d’enguany seran del 
divendres 3 de juny fins el diumenge 5. L’objectiu és acostar els ciutadans als 
ateneus, casals, casinos, orfeons, esbarts, locals castellers, centres d'estudis, cases 
regionals, o a qualsevol tipus de seu gestionada per associats, i fer-los partícips de 
les diverses activitats culturals que s’hi desenvolupen. 
El DASC, que se celebrarà anualment cada 4 de juny, ens brinda una magnífica 
oportunitat en pro del reconeixement, la visualització i la reivindicació de la tasca 
cívica de totes les entitats que, arreu del territori, fan una immensa labor de 
cohesió social, de promoció i de difusió de la Cultura. Continua fen lectura de la 
moció. 
Intervé a continuació per Som de Castellar-PSC el Sr. Aleix Canalis, i diu que el 
nostre vot serà favorable a aquesta moció. 
Aquesta iniciativa pretén posar en valor la riquesa cultural d’aquest país i posar de 
manifest la importància de l’Associacionisme cultural com a eina de cohesió social 
en molts moments de la nostra història. 
La nostra vila no és aliena a aquesta realitat, i en l’actualitat comptem amb més de 
quaranta entitats culturals més o menys actives al nostre municipi. 
Des de fa anys, des del Consistori s’ha vingut treballant pel reconeixement públic 
de la tasca que es fa des d’aquestes entitats. Sense anar més lluny, i a tall 
d’exemple, la recepció a les entitats que es fa el dijous abans de l’inici de Festa 
Major des de l’any 2007, no deixa de ser, a escala local,  el dia de les entitats i 
associacions castellarenques. Amb aquest acte anual, es vol reconèixer l’important 
paper de totes les entitats, també les culturals, en la transmissió de valors i 
coneixements  a la nostra Vila. 
Així mateix,i com a mostra de la sensibilitat de la nostra Corporació en aquest 
àmbit, l’any 2010 un dels referents de l’Associacionisme cultural del Municipi, com 
és l’Esbart Teatral, va rebre la Medalla de la Vila, en reconeixement a la seva llarga 
i valuosa trajectòria.   
En definitiva, ens afegim gustosament a aquesta iniciativa, i aprofitem la 
coincidència amb la temàtica i la data escollida, fruit de la casualitat,  per convidar 
a tothom a participar a l’acte de lliurament dels Premis Joan Coromines 2016 que 
ha organitzat la CAL a l’Auditori municipal per aquest dissabte dia 4 de juny. 
Serveixi aquest primer acte, encara sigui casual, com una primera mostra del 
compromís que avui adquirim com a municipi de convertir el dia 4 de juny, en el dia 
de reconeixement l’Associacionisme Cultural a Castellar.  
Per CDC la regidora Sra. Lidia Urrutia,  intervé per dir que en el marc de 
l’associacionisme cultural, la cultura amb la llengua, les arts i el llegat patrimonial 
transmès per la tradició popular al llarg dels segles és el pal de paller a l’entorn del 
qual es  vertebren totes les societats. L’eix que les humanitza i les fa créixer, 
l’anima viva de les nacions, totes les cultures son germanes i totes i cadascuna han 
de ser lliures, obertes i  respectades. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  



 
14.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC PER LA DEFENSA DE LA 
SOBIRANIA DEL PARLAMENT DE CATALUNYA I CONTRA ELS ATACS A LES 
LLEIS CATALANES. 
Catalunya es troba davant d’una nova ofensiva del govern espanyol en funcions de 
judicialitzar la política i de recórrer davant el Tribunal Constitucional normes que 
afecten els drets bàsics de la ciutadania i que atempten contra la sobirania del 
Parlament de Catalunya. Des de principis d’any, hem assistit a la suspensió de 
diverses lleis catalanes a partir de recursos presentats pel govern en funcions 
davant un tribunal mancant de legitimitat. 
Les lleis recentment suspeses en els àmbits de l’accés l’habitatge, les professions 
esportives, la igualtat efectiva entre dones i homes o el codi de consum tenen un 
fort impacte social. Els embats judicials també s’han dirigit a les institucions 
catalanes com la suspensió  de la Conselleria d’Afers Exteriors i la suspensió de la 
llei de governs locals. Altres resolucions com la que ha declarat inconstitucional la 
prohibició de la pràctica del fracking  o la suspensió de l’impost sobre la producció 
nuclear atempten directament contra el model de país acordat a la cambra 
legislativa catalana.  
Els recursos de l’Estat al Tribunal Constitucional de les darreres setmanes afecten 
directament aquelles persones que més estan patint els efectes de la crisi 
econòmica i que es troben en situació d’emergència social. En aquest sentit, la 
ràpida resposta per a la coordinació entre els Ajuntaments, el Govern de la 
Generalitat i el Parlament que pretén mitigar l’impacte del recurs contra la llei 
24/2015 de mesures urgents per afrontar l’emergència en l’àmbit de l’habitatge i la 
pobresa energètica és essencial per a la cohesió social del nostre país. El món local 
juga un paper clau en la resposta a les persones que es troben en situació 
d’emergència residencial i de pobresa energètica així com també és essencial la 
responsabilitat de les entitats bancàries i la seva disposició a col�laborar amb els 
poders públics. 
Atès que el Tribunal Constitucional ha admès a tràmit i ha declarat inconstitucionals 
lleis que afecten directament els drets de la ciutadania de Catalunya, l’actuació les 
seves institucions i del model territorial fent que aquestes quedin en suspens.  
Atès que el Parlament de Catalunya representa el poble català, exerceix la potestat 
legislativa i és la seu on s’expressa el pluralisme i es fa públic el debat polític. 
Atès que el Parlament de Catalunya va aprovar el passat 9 de novembre Resolució 
1/XI sobre l’inici del procés polític a Catalunya com a conseqüència dels resultats 
electorals del 27 de setembre de 2015 que estableix que “el Parlament de 
Catalunya, com a dipositari de la sobirania  i com a expressió del poder constituent, 
reitera que aquesta cambra i el procés de desconnexió democràtica de l’Estat 
espanyol no se supeditaran a les decisions de les institucions de l'Estat espanyol”. 
El grup municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya, a l’Ajuntament Ple proposa 
l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Donar suport al Parlament de Catalunya en les iniciatives legislatives 
que refermin la voluntat de donar resposta a les emergències socials. 
SEGON.- Donar suport al Govern de la Generalitat en el desplegament normatiu i 
reglamentari al que s'ha compromès i en la relació amb els serveis socials. 
TERCER.-  Impulsar des de l’Ajuntament les iniciatives que permet la llei 24/2015, 
seguint l'exemple de l'Ajuntament de Sabadell, que manté el compromís de 
continuar impulsant accions per evitar desnonaments per impagament d’hipoteca o 
de lloguer, així com buscar mecanismes de segona oportunitat per cancel�lar deutes 
contrets per habitatge habitual. 
QUART.-  Traslladar a les entitats del tercer sector la voluntat de l’Ajuntament de 
continuar treballant per les persones que més ho necessiten. 
CINQUÈ.- Participar de les accions que es puguin organitzar en rebuig de la 
suspensió de les lleis catalanes i a favor de la sobirania del Parlament de Catalunya. 



SISÈ.- Fer arribar aquest acord a tots els grups parlamentaris del Parlament de 
Catalunya, a l’Associació Catalana de Municipis i Comarques i a la Federació de 
Municipis de Catalunya. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Josep M Calaf, ERC, intervé  per explicar la moció tot dient que ja fa 
uns anys que Catalunya pateix una ofensiva per part del govern espanyol que, amb 
el seu afany de regressió i centralització, pretén limitar el ja limitat poder legislatiu 
de la cambra catalana. L’eina que utilitza és el tribunal constitucional. Un tribunal 
que, prèviament, a polititzat interessadament i que posteriorment li serveix per 
judicializar la política.  
Des de principis d’any, però, l’activitat coercitiva d’aquest tribunal s’ ha incrementat 
notablement. Combat descaradament aquelles lleis que afecten els drets bàsics de 
la ciutadania, que atempten contra la sobirania del Parlament de Catalunya i que 
desatenen els ciutadans més vulnerables. Lleis com l’accés a l’habitatge, les 
professions esportives, la igualtat efectiva entre dones i homes, el codi de consum i 
la llei de governs locals en són un exemple. Però també les suspensió de la 
Conselleria d’Afers Exteriors, la prohibició de la pràctica del fracking  o l’impost 
sobre la producció nuclear pretenen reduir el parlament de Catalunya a una mena 
de diputació provincial.  
Es per defensar les nostres institucions i els nostres drets que el passat diumenge 
29 de maig es van mobilitzar milers de persones i més de 60 entitats. La 
transversalitat de la convocatòria pretenia també adreçar un missatge ben clar al 
Tribunal Constitucional i al govern espanyol amb el lema: "Els drets no se 
suspenen". Al capdavall qualsevol problema social ens afecta nacionalment i 
necessitem sobirania nacional per ajudar socialment. 
Perquè la manera de lluitar contra les imposicions i les injustícies no es renunciant 
als nostres drets, a les nostres llibertats ni als nostres símbols. Ens cal lluitar, 
decididament, pels nostres drets que, tot sigui dit, no pretenem que siguin més 
dignes, més justos ni mes nobles que els d’altres pobles i nacions. Els nostres drets 
no són millors ni pitjors però,pel fet de ser els nostres, es converteixen en únics i 
en imprescindibles.  
Intervé per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Aleix Canalis,   per dir que ens 
trobem de nou davant una moció de defensa de les competències del parlament de 
Catalunya a l’hora d’aprovar lleis en benefici dels ciutadans. 
Els estalviaré la repetició de l’argumentari que ja hem exposat anteriorment en la 
moció de Convergència sobre la suspensió de la llei catalana professions de l’esport, 
ja que essència el problema és el mateix. Per tant, el nostre vot en aquesta ocasió 
també serà favorable. 
El què si que els hi volem fer avinent, és que en matèria d’ Impuls d’ iniciatives per 
continuar aplicant la llei 24/2015 de mesures urgents per afrontar l’emergència en 
l’àmbit de l’habitatge i la pobresa energètica o la 18/2007 del dret a l’habitatge, 
malgrat les dificultats  jurídiques i legals per dur-les a terme, el nostre ajuntament, 
en molts aspectes ha estat dels capdavanters i no ha anat a remolc d’altres 
ajuntaments, de vegades més grans, en la defensa dels interessos legítims dels 
ciutadans de Castellar. 
Sense anar més lluny, el gener de 2014, quan només Terrassa havia fet el pas, el 
nostre ajuntament va incoar els primers expedients sancionadors cap a les entitats 
financeres que tenien habitatges buits. Recentment, aquests expedients s'han 
convertit en multes coercitives cap a les entitats  
En aquest sentit doncs, és sobrer el fet de demanar a aquest Ajuntament que 
segueixi els passos d’altres Ajuntaments veïns, ja que segurament, en alguns 
aspectes, els hi portem cert avantatge. 
Per Decidim Castellar, la regidora Sra. Elisenda Alamany, com s’ha comentat 
l’activitat del Tribunal Constitucional espanyol aquests darrers mesos és realment 
frenètica, com la de la Delegació del Govern de l’Estat espanyol a Catalunya que 
ara es dedica a enviar-nos missives de caràcter inquisitorial, al més pur estil 



decimonònic, per recordar-nos quins són els símbols patriòtics que han de presidir 
un ple.  La separació de poders és merament retòrica i ara ja tothom sap que les 
sentències del Constitucional són una peça més de l’estratègia política que governa 
Espanya. La Llei sobre matèries audiovisuals, la que tractava sobre horaris 
comercials, la llei d’impostos als bancs, la llei d’acompanyament de pressupostos, la 
llei de consultes populars, la del Síndic de Greuges, la llei d’acció exterior, la del 
comissionat per la transició nacional, la de taxa d’operadores d’Internet, la del codi 
de consum de Catalunya, la llei de comerç a Catalunya, la dels impostos al banc, la 
de la pobresa energètica, la declaració independentista del 9 de novembre, la 
constitució de la comissió del procés constituent, la Llei d’impostos als habitatges 
buits, la llei de governs locals, la Llei d’Aran, la llei d’igualtat efectiva entre homes i 
dones, la llei de prohibició del fracking,  la llei de prohibició de grans superfícies i 
l’impost a les centrals nuclears. En total i des de 2012, una vintena, crec que en 
son 24, de lleis tombades.  
A Catalunya necessitem disposar de sobirania. Molts, però, continuen referint-se a 
“independència” i “sobirania” com a conceptes absoluts, assolibles i plenament 
operatius. Aquesta mirada alimenta la dimensió màgica del que aconseguiríem 
efectivament quan arribéssim a ser independents i sobirans. És evident que 
arrosseguem expressions i conceptes que servien per descriure una realitat que 
s'ha anat modificant. Qui és avui sobirà?, qui és avui el “nosaltres” sobre el qual es 
fonamenta la versió constitucional i democràtica de la sobirania? Estem en un 
escenari de pluralisme de poders i d'interdependències tant internes com externes 
als estats. Hem cedit poders a la Unió Europea sense que tinguem un “nosaltres” 
europeu ni puguem parlar seriosament de constitució, d'assumpció de 
responsabilitats i de democràcia plena en la presa de decisions comunitàries. Però 
malgrat la complexitat; sí. Necessitem disposar del reconeixement de ser subjecte 
polític, de ser el “nosaltres” necessari per adquirir l'estatut legal que permeti 
negociar i disposar de poder per canviar les coses. I ho necessitem sobretot per 
preservar elements propis d'identitat, i per establir coalicions amb altres subjectes 
polítics que comparteixin valors i interessos en la defensa de les múltiples 
sobiranies avui en qüestió. Ens referim a sobiranies com l'energètica, tecnològica, 
alimentària o l'estrictament social i vital. Un conjunt de sobiranies que omplin de 
contingut la paraula democràcia. 
No hi ha una essència intrínseca en el concepte de sobirania, sinó un component 
relacional i també la necessitem perquè no se substitueixi el protagonisme ciutadà 
per les formes tecnocràtiques i autoritàries de gestió que, a més, alcen cada 
vegada més muralles i barreres. Per enderrocar-les, doncs, no només caldrà fer 
mocions i manifestacions. Caldrà, tal vegada, plantejar-nos què fem per avançar i 
com es va construint la desobediència institucional en cadascun dels àmbits formals 
i informals a Catalunya. I els partits polítics que s’han tirat de cap al procés, uns 
amb ferma convicció, d’altres perquè no tenien cap altra alternativa per continuar 
sent el lleuger reflex del que havien estat, caldrà que engeguin aquest debat al més 
aviat possible. Ells no s’aturaran en l’escac continu a les institucions democràtiques 
del nostre país. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
15.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC SOBRE RECOLLIDA SELECTIVA 
MERCATS AMBULANTS 
La creixent producció de residus en les societats desenvolupades és un dels 
principals problemes dels municipis. Els sistemes de tractament per gestionar-los 
generen elevats costos econòmics i mediambientals: emissions contaminants a 
l'aire, contaminació de sòls, consums energètics i de recursos.. 
La recollida selectiva consisteix a recollir diferenciadament diferents fraccions dels 
residus municipals amb la finalitat de poder-les reciclar. 
La recollida selectiva va lligada directament al reciclatge, ambdós permeten 
estalviar recursos escassos i part de l'energia necessària per a la fabricació dels 
productes a partir de matèries primeres verges. 



L'aspecte bàsic de la recollida selectiva és la selecció que ciutadans, comerços i 
indústries, realitzen d'aquells productes recuperables i que posteriorment 
l'administració s'encarrega de gestionar. 
En aquest sentit, i en l'àmbit general, quan parlem de recollida i reciclatge en tots 
els seus diferents vessants, tenen un paper important els Ajuntaments, és 
fonamental impulsar la recollida selectiva de residus de tal forma que ha de facilitar 
als ciutadans, comerços i industries els mecanismes necessaris per a assolir 
resultats considerablement bons en la recuperació de materials. 
Es considera com a residu qualsevol residu industrial o comercial que, per les seves 
característiques tòxiques o perilloses o per causa del seu grau de concentració, 
requereix un tractament específic i un control periòdic dels seus efectes nocius 
potencials. Quan parlem d'efectes nocius, parlem d'efectes per a la població i per al 
mateix entorn i medi ambient. 
ATESA  la importància que té pels municipis, tenir un bon Pla de gestió i Prevenció 
de Residus, format per diferents accions a seguir per tal d'aconseguir una millora 
en la gestió de residus, en benefici de tots/es els ciutadans/es 
ATÈS que podem i volem millorar respecte a la brutícia que es genera i s'acumula 
en l'entorn (places i carrers) en acabar la jornada de mercat. 
ATÈS que col�laborant amb els paradistes del mercat ambulant, amb una recollida 
selectiva de residus, rebaixarà el cost que té l'Ajuntament en la neteja de carrer i 
places després de cada jornada de mercat. 
El Grup Municipal d'ERC  proposa al Ple l'aprovació dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Assolir acord amb els paradistes dels mercats ambulants, per tal 
d'aconseguir la seva col�laboració, referent a la recollida selectiva de residus que es 
generin cada jornada de mercat. 
SEGON.- A l'inici de cada jornada de mercat, es posarà a disposició de cada 
paradista, 3 bosses, per separar els diferents tipus de residus, una per paper i 
cartó, una per plàstic i penjadors i una altra per la resta de residus generats. 
 
TERCER.- Els paradistes hauran d'omplir les bosses al llarg de la jornada, i un cop 
hagin recollit per marxar, deixaran les bosses als contenidors corresponents que 
seran  instal�lats a la plaça. 
QUART.- Passats 6 mesos de la posada en marxa del projecte, es faran les 
valoracions oportunes, i en cas de no obtenir els objectius previstos prendre les 
mesures necessàries per assolir-los. 
 
INTERVENCIONS 
Intervé el regidor Sr. Ferran Rebollo,  ERC per fer-ne l’exposició de motius. 
La regidora Anna Marmol, Som de Castellar-PSC, diu que el mes d’abril ja vam 
engegar una campanya d’educació i sensibilització adreçada a la ciutadania amb 
l’objectiu d’augmentar la quantitat de residus recollits de manera segregada, la 
iniciativa es va iniciar amb la sortida al carrer d’un equip de  quatre agents cívics 
que estan donant a conèixer la necessitat de millorar el reciclatge que es fa a les 
llars i informar dels diversos serveis de recollida i gestió de residus disponibles a la 
Vila. En aquesta mateixa línia la iniciativa es traslladarà a l’activitat del mercat no 
sedentari dels dissabtes a la plaça del Mirador, de manera que es col�locaran uns 
contenidors de recollida selectiva de fàcil accés pels paradistes i s’utilitzaran dos 
agents cívics de la campanya per conscienciar als paradistes de la necessitat de que 
cada  residu vagi al seu contenidor, així com es podran facilitar bosses pel seu 
reciclatge. 
El que si que voldria puntualitzar  es que vam parlar de que les bosses no 
quedessin al mig de la plaça, sinó que els paradistes les col�loquessin a dins del que 
son a els contenidors. 
Es proposa doncs canviar el punt tercer de l’acord introduint-hi aquesta aclaració. 
Per Decidim Castellar el regidor  Sr. Jordi Uyà, diu que aquesta és una iniciativa 
que aprovem tot i que ens sorprèn que s’hagi de tractar com un tema específic a 



regular. La obligatorietat tant ètica com normativa de fer una recollida selectiva de 
residus no és ja una normalitat adquirida per tota la ciutadania? Bé, pot ser que no, 
per desgràcia. Som lents en adquirir bons hàbits els humans. Ara bé, un servei de 
paradistes al mercat, que no és nou d’avui, que porta anys instal�lant-se al poble, 
 resulta que no exerceix la seva obligatorietat ètica ni normativa de recollir 
selectivament les seves deixalles i ara hem de procurar instruir-los en aquest fer 
que hauria de ser normalitat? Esperem que aquest col�lectiu no s’avingui de forma 
voluntària a fer aquesta recollida selectiva. Sinó som del parer que s’hauria 
d’establir una taxa extra a tal efecte de manera que, si més no, els obligui a la 
butxaca allò que no els dicta la consciència. Així doncs, endavant, hi votarem a 
favor però en cap cas fent reducció de taxes ni cap premi addicional a allò que s’ha 
d’entendre que forma part d’una actuació normal de reaprofitament i de respecte al 
medi ambient. I sobretot, siguem curosos en que després, en el procés final, 
aquesta recollida selectiva sigui real i efectiva. Ahir mateix va sortir un informe 
publicat a La Vanguardia en el que gairebé un 60% de la suposada recollida 
selectiva va a parar a abocadors genèrics que no reciclen ni reaprofiten res. Si 
exigim a tercers hem de ser responsables per complir la finalitat darrera d’aquesta 
obligació: que reciclem de veritat i que res es faci simplement de cara a la galeria. 
Estem convençuts però que aquí a Castellar som del 40% complidors de 
l’estadística i que ho fem tot amb cura i responsabilitat. Així ho volem creure. 
D’altre manera tot seria una veritable farsa. Cap a una normalització doncs d’un 
reciclatge responsable amb un compromís real de totes les parts. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
16.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL DECIDIM CASTELLAR PER UNA 
CAMPANYA SENSE BANDEROLES NI CARTELLS I PER UN CASTELLAR DEL 
VALLÈS, SENSE MALBARATAMENT DE RECURSOS EN CAMPANYES 
ELECTORALS 
Des de Decidim Castellar i de comú acord amb el cercle de Podem a Castellar 
reivindiquem la necessitat de no malbaratar recursos en període de campanya 
electoral. Amb data de 17 de maig el partit Som de Castellar-PSC va manifestar 
aquesta mateixa voluntat pel que fa als comicis estatals. Aquesta voluntat 
expressava la necessitat d'eliminar banderoles i pancartes en les eleccions per al 
Congrés dels Diputats. 
A Castellar, des de les primeres eleccions democràtiques el 1979 s'hi han dut a 
terme diverses eleccions de tots els nivells: europees, nacionals, autonòmiques i 
municipals i en totes han participat els partits polítics amb campanyes que han 
semblat una competició de malbaratament de recursos, com si fos una carrera per 
veure qui aconsegueix gastar més. A nivell supramunicipal ningú ha pres cap 
iniciativa per intentar parar aquesta desmesura. No obstant això, el que es calcula 
que s'inverteix en despesa pública, tenint en compte la de les eleccions generals de 
l'any 2015 són 130 milions d'euros. 
És per això que proposem: 
Que Castellar sigui exemple de racionalitat i dicti unes condicions a seguir per tots 
els partits que vulguin participar a partir d’ara en les pròximes comeses electorals,, 
fent més extensiu el compromís manifestat per part de Som de Castellar-PSC amb 
data de 17 de maig. 
A l’Ajuntament  Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Convocar al grups municipals i als partits que presentin candidatures a 
les properes eleccions generals, amb la voluntat d’arribar al compromís de 
racionalitzar i reduir la presencia d’elements de propaganda en la propera 
campanya electoral. 
SEGON.- Obrir un debat sobre la conveniència de reduir la presencia d’elements 
de campanya en totes les campanyes electorals i, en el seu cas, recollir aquests 
compromisos en el capítol 19 de l’ordenança de Civisme, en tot allò que sigui de 
competència municipal i per tant no contradigui la legislació electoral. 



 
INTERVENCIONS 
Per Decidim Castellar el regidor  Sr. Jordi Uyà, llegeix la moció. 
El regidor Sr. Pepe González. Som de Castellar-PSC, diu que a veure si soc capaç 
de formular amb un cer rigor la nostra posició en aquest tema. 
Si no vaig errat la seva proposta original està generada pel posicionament del 
nostre grup, de no penjar publicitat en la immediata campanya electoral. No 
entrarem ara en les nostres motivacions ni en l’abast de la nostra proposta.  
El nostre grup, valorant la seva intenció, ha esmenat la seva proposta original. 
Esmena que ha estat acceptada per Decidim en la seva totalitat. 
Això ens converteix, com a mínim, en coautors de la proposta. 
El fet del manifest interès, per part del seu grup,  de que les nostres sigles 
apareguin en la moció, reafirma aquesta condició. 
Ens sentim responsables del contingut de la proposta però tenim la nostra pròpia 
interpretació. 

- Estem d’acord en racionalitzar les campanyes electorals. 
- Hem manifestat de forma clara quina serà la nostra intenció en la propera 

campanya electoral. 
Però també tenim clar que: 

- A Castellar els temes de campanya s’han tractat habitualment des de una 
posició de consens. 

- Fa,  no més, uns mesos, que hem modificat l’article 19 de l’ordenança de 
Civisme en allò que fa referència a les campanyes electorals. 

- Les competències municipals en aquest tema  són limitades i no  podrem 
envair les competències de la legislació electoral.  

En aquest marc, i és això el que aprovem, estem oberts a un debat constructiu amb 
totes les forces politiques locals.       
Per ERC intervé el regidor Sr. Rafa Homet,  diu que comparteix bona part dels 
arguments donats pel regidor Sr. González. Estem totalment d’acord amb la 
proposta d’aquesta moció i la compartim, però permeti’ns posar un punt de critica, 
la pràctica totalitat de la despesa electoral no la fem en els municipis, estem 
parlant de molt més del 90 per cent que es fa a la campanya estatal, és a dir la 
diferència entre que pengen polietilens o no els pengem és absolutament 
insignificant. Aquest acord, que nosaltres creiem que és necessari, no es aquesta 
institució on l’hem de prendre, podem donar l’exemple i serà de manera simbòlica, 
l’acord era on es va produir a Madrid fa poques setmanes i en el qual des del partit 
d’ERC es plantejaven reduir la despesa electoral dels 37 cèntims per habitant,s que 
hi ha en aquests moments, reduir-la a 0’185, és a dir a la meitat, tenint en compte 
que ERC la despesa per habitant és de 9 cèntims per habitant, és a dir la meitat del 
que nosaltres proposàvem com a sostre màxim. També entenem, i una línia que 
hauríem d’explicar és que també hi ha coses que no es compten i s’haurien de 
comptar, que valen les campanyes de drets de televiso? És evident que tenen un 
impacte molt major i que van en contra de partits que segurament no tindran cap 
altre opció d’explicar-se davant la ciutadania. 
És a dir compartim plenament la moció, l’esperit, la forma, hi donarem suport 
perquè ja és la nostra tradició, siguem molt conscients que l’acord que s’aprovi 
també ha de sevir també per les eleccions municipals, europees.      
S’obra un torn de replica amb la regidora Sra. Elisenda Alamany,  Decidim 
Castellar, per dir que cap dels partits que ha passat per aquest plenari ha fet 
pública quina  ha estat la despesa de la seva campanya, coses coma questes, és a 
dir abordar realment el talo de fons que hi ha realment darrera d’aquestes 
campanyes, no se si d’ara endavant ho faran els nous partits polítics. 
Òbviament que Castellar és un municipi de 23.000 habitants i escaig, doncs poca 
cosa podrem estalviar, però vostès que tenen partits a qui representen, amb 
capacitat de poder canviar les coses, no només a Catalunya, sinó també al congrés 
dels diputats, doncs ens agradaria que  aquesta moció fes un efecte rebot i 
realment si tothom prengués consciència d’aquesta austeritat, això podria suposar 



òbviament una reducció en les despeses de campanya molt major de la que estem 
parlant només pel que fa referència a l’Ajuntament de Castellar.      
Jo de debò els hi dic que si realment ens ho volem prendre seriosament i no estem 
parlant d’aquell consens que van arribar sis mesos sobre com ens repartíem els 
espais, votin-la a favor, si  realment no estan disposats a entrar al moll de l’ós 
votin en contra ja avui i deixem de perdre del temps. 
En torn de replica, el regidor Sr. Pepe González, Som de Castellar-PSC, intervé 
per dir que es vota el text que es presenta, podem condicionar les campanyes que 
ens afecten d’una forma directa a nosaltres.   
Intervé la regidora Sra. Elisenda Alamany,  Decidim Castellar, tot dient que entre 
el 2009 2010, quan es planejava de penalitzar els habitatges sens va dir que era 
una cosa impossible i inviable,  i ara ho estem fent, perquè uns municipis es van 
atrevir a fer-ho i perquè vam ser valents amb aquesta aposta, jo crec que ho sortim 
d’aquest cercle de no, d’això  no ho podem fer perquè no tenim competències, no 
perquè això ve de Madrid, etc.. ,  perquè sinó plantegem-nos que fem aquí 
realment. Si hi ha voluntat per fer-ho després ja ens trobarem amb les limitacions 
que hi hagin, però d’entrada una mica mes de predisposició i alegria alhora 
d’enfrontar aquest debat. 
El Sr. Alcalde  intervé per dir referint-se al tema dels pisos buits, aclarir que no 
trobàvem un marc legal en el qual es pogués acomodar aquesta proposta, un 
vegada un Ajuntament veí, va trobar la via per tal de poder donar cobertura legal a 
aquesta iniciativa, ni ens ho vam pensar i van domar-hi suport. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
17.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha 
 
 
18.- PRECS I PREGUNTES 
Per Decidim Castellar, el regidor Sr. Joan Moya, intervé per preguntar: 
“Atès que l’article 19 de l’ordenança de convivència i civisme, en el seu article 19 
regula les activitats publicitàries i defineix que s’entén per publicitat tota acció 
encaminada a difondre entre el públic qualsevol tipus d’informació de productes o 
serveis, amb la finalitat de promoure’n el consum o contractació. 
ATÈS que en el seu punt 1 expressa que “La col�locació de tanques publicitàries, 
cartelleres, pantalles informatives pancartes, banderoles, plafons, plafons de peu, 
cartells adhesius o qualsevol altra forma de comunicació, amb fins publicitaris o no, 
haurà d’efectuar-se únicament en els llocs expressament autoritzats per 
l’Ajuntament. En cap cas es podran ocultar els elements arquitectònics amb interès 
significatiu per la ciutat ni produir limitació i/o confusió amb  senyals i cartells 
indicatius de trànsit i circulació. 
ATÈS que en aquest mateix article, en el seu apartat e) es diu que “L’Ajuntament, 
en els casos recollits en els apartats anteriors, podrà adoptar la mesura cautelar de 
retirada dels elements de propaganda o publicitat quan es realitzi sense 
l’autorització municipal corresponent, amb càrrec a la persona responsable, directa 
o subsidiària, i sens perjudici de la imposició de les sancions corresponents. 
ATÈS que en un període de dos mesos els espais dedicats a entitats han estat 
ocupats per empreses amb afany de lucre com ara el Circo Americano i la 
promotora de l’esdeveniment Ceba’t. 
ATÈS que en el cas del Circo Americano, també van ser penjats plafons en fanals de 
la via pública que encara no han estat retirats. 
PREGUNTEM: 
1.- S’ha contactat amb aquestes dues empreses per advertint-los del compliment 
de l’articulat de l’ordenança de convivència i civisme?. Quina n’ha estat la 
resposta?. El Circo Americano té permís de l’Ajuntament per penjar la seva 
publicitat en plafons als fanals?. 



2.- S’ha pensat alguna manera per evitar la recurrent ocupació de plafons i pirulins 
destinats a les entitats, però utilitzats per empreses amb afany de lucre?.  
El regidor Sra. Aleix Canalis,  Som de Catellar-PSC, contesta dient que si que s’ha 
contactat amb les empreses, se’ls ha trucat diverses vegades i encara no se0ls ha 
retornar l’aval que tenim retingut, així doncs si no retiren els plafons no se’ls hi 
retornarà l’aval. 
També dir que el circo americano tenia permís i  pel fa a penjar cartells , és serà 
mes incisiu i es farà mes control, per fer requeriments si cal. 
 
Continua el regidor Sr. Joan Moya, Decidim Castellar, i pregunta: 
El desembre de 2013, es va dur a terme la modificació d’una part del “Reglament 
Regulador del Lloguer de despatxos del Mirador Centre de Coneixement i del centre 
de serveis”, Des del grup de Decidim Castellar s’entén que l’objectiu d’aquesta 
modificació anava enfocada a aconseguir el màxim d’ocupació d’aquests locals 
públics individuals i de cotreball del Mirador i el Centre de Servies. 
Desprès de quasi tres anys, volen saber quines i quantes campanyes de promoció 
d’aquests espais ha fet l’Ajuntament de Castellar. 
- Quina és a la llista d’empreses o emprenedores que han sol�licitat aquests locals 
des de la modificació d’aquest reglament. 
- Quatres empreses actualment estan fent us d’aquets locals?., Quines ho fan en el 
Mirador i quines en el Centre de Serveis?. Des de quin any ocupen aquests locals?. 
- quines accions pensa dur a terme l’Ajuntament de Castellar per promoure aquests 
espais d’ara endavant?. En cas d’una ocupació baixa, s’ha pensat a donar un nou ús 
encara que temporal d’aquests espais?. 
El regidor Sra. Aleix Canalis,  Som de Catellar-PSC, respon, dient que davant la 
primera pregunta, si desprès de quasi  tres anys, si s’han fet campanyes de 
promoció, tenint en compte que la practica plena ocupació d’aquests espais de 
moment no s’ha fet necessària cap campanya de promoció.  
Sobre la llista d’empreses que han sol�licitat aquest locals : 
. Local 4 CPM Integració de Sistemas Industriales, SLL. Alta 01/07/2008 (van 
començar al local 14 i no trobo el canvi al local 4). Baixa el 30/06/2014. Actualment 
estan a Rubí en una nau industrial      
  Ja que van ampliar el negoci. 
. Local 5 Emilio Matalonga Amat. Alta 19/06/2012. Baixa l’1/08/2015 per 
jubilació. 
. Local 7 Metal Compactors, SL. Alta 01/07/2012. Baixa 31/07/2015. Té el 
negoci al c. Terra Alta al Polígon Can Carner. 
. Local 9 Olga Llobet Prat. Alta 01/12/13. Baixa 31/10/2014. Ha marxat a 
treballar a Barcelona on té un despatx compartit amb un arquitecte i un 
aparellador. 
. Local 9 José Francisco Ferrer de León. Alta 01/12/2014. Baixa 29/02/2016. Té 
el negoci a Sabadell al Centre de Negocis de Can Roqueta. 
. Local 13 Smart Dam, SL. Alta 01/06/2015. Baixa 31/01/2016. Aquests van 
marxar perquè crec que el negoci no els hi anava gaire bé. 
. Local 13 Diffusion Media SCP. Alta 12/01/2015. Baixa 31/05/2015. Aquests 
pràcticament no van venir mai i ni tant sols vàren pagar les quotes. 
. Local 14taula 1 cotreball Difussion Media SCP. Alta 04/11/2015. Baixa 
31/01/2015 
. Local 14 taules 1 i 2 cotreball Adex Media & Tecnology. Alta 01/05/2015. 
Baixa taula 2 30/06/2015. Baixa taula 1 09/02/2016. Actualment està ubicat al 
local 13. 
. Local 16 Trivelia Social Media, SL. Alta 01/04/2014. Baixa 30/06/2014. Van 
estar poc temps i es van traslladar, crec a Sabadell perquè en aquell moment hi 
havia el problema de la fibra òptica. 
. Local 18 Accent Advanced Systems. Alta 28/06/2011. Baixa 31/05/2014. 
Actualment per ampliació del negoci tenen una nau industrial a Can Carner. 
 



Pel que  fa al Mirador, hi ha 3 locals i tots també estan plens. 
 Les empreses del Mirador ocupen els locals següents: 
. Local 3 Markus Rogozinski                             Alta 1/12/2012 
. Local 4 Francisco Fernández Casternado     Alta 1/10/2012. Aquest 
emprenedor va ocupar el local 2 del Mirador fins que per necessitats d’ubicació d’un 
servei municipal en aquest local, i donat que el local 4 estava disponible, desde l’1 
de gener de 2016 està ocupant el local 4. 
. Local 5 IELOU COMUNICACIÓ, SL                 Alta 16/11/2010 
 
Les empreses del Centre de Serveis són les següents: 
. Local 1 Egarsat                        
. Local 4 Mundo Imasdeo, SL                                   Alta 01/04/2015 
. Local 5 Skyline Partners, SL                                   Alta 
01/11/2015                                
. Local 6 Dentaltech Implantes Dentales, SL              Alta 01/07/2012 
. Local 7 Vilà i Cot, SL                                           Alta 01/11/2015 
. Local 8 Vallès Gent Gran SCP                             Alta 01/03/2011 
. Local 9 Pere Roca Ros                                        Alta 01/04/2016 
. Local 10 Newmac Automoció                            Alta 01/04/2012 
. Local 11 Ipex Advanced, SL                              Alta 01/03/2011 
. Local 12 Nou Parc, SA                                      Alta 01/04/2015 
. Local 13 Adex Media                                                Alta 01/03/2016 
(anteriorment havia ocupat el cotreball desde l’01/05/2015) 
. Local 14 (Cotreball) Xavier Ruiz Casquet              Alta 01/03/2016 
. Local 15 Fainfa Vallès, SL                                        Alta 01/10/2014 
. Local 16 Comercial Anuca, SL                                 Alta 01/11/2014 
. Local 17 Mic Grup Castellar, SL                               Alta 01/01/2014 
(anteriorment havia ocupat el local 13 essent l’empresa CRM Sistemas de Gestió 
Castellar, SLL, fent una baixa de l’activitat) 
. Local 18 Gastronomia Fresca, SL                            Alta 31/08/2014 (anteriorment 
havia ocupat el local 12). 
Val a dir que tenim llista d’espera de 6 emprenedors. 
 
El regidor Sr. Joan Moya, Decidim Castellar, formula la ultima pregunta: 
Atenent a les darreres pintades de caire feixista, atenent també a algunes 
insinuacions armades que han patit darrerament alguns joves de Castellar, des de 
Decidim Castellar, preguntem: 
- S’ha realitzat una diagnosi sobre l’existència i activitats de grups feixistes 
organitzats al poble?. 
- S’han dissenyat i es realitzaran de forma coordinada campanyes de sensibilització, 
a favor de la convivència i el respecte pels drets humans, i en contra d’actituds 
racistes, xenòfobes, violentes i feixistes?. Es farà especial incidència als instituts i 
entitats amb major presència de joves, com les entitats esportives?. 
- S’han revisat tots els protocols de prevenció i denúncia de la violència, per a que 
tinguin en compte els casos de violència feixista?. 
- S’ha fet públic el rebuig a qualsevol activitat de caire feixista de forma clara per 
part de l’Ajuntament?. 
- S’ha posat a disposició de les víctimes de violència feixista, tots els recursos de 
l’Ajuntament per tal de donar-los suport  i facilitar la presentació de denúncies. 
Respon també el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC, dient: 
1.- Si s’ha realitzat una diagnosi, No, ja que ni la Policia Local ni els Mossos 
d’Esquadra els consta la existència de grups feixistes organitzats actualment actius. 
En els darrers anys no hi ha hagut cap tipus d’incident d’aquest tipus llevat de les 
pintades de la nmit del passat 10 de maig. 
2.- Si es realitzaran campanyes de sensibilització, No, ja que al no haver-se 
detectat a la Vila problemes de convivència ni de falta de respecte als drets humans 
ni actituds racistes, xenòfobes, violentes i feixistes, doncs no hi ha prevista cap 



campanya especifica de sensibilització a curt termini. Malgrat tot s’està treballant 
en aquest temes a través de la comissió sobre la violència juvenil a la qual també 
assisteixen els directors dels insittus per tal de detectar si hi ha comportaments 
d’aquest tipus. 
3.- S’han revisat i posat al dia els protocols, dos, el protocol de servei d’atenció a 
les víctimes d’atenció feixista de l’any 2005 i el protocol d’actuació davant 
d’incidents greus de la població en festa major o altres esdeveniments del 2007. 
4.- S’ha fet públic el rebuig a qualsevol activitat feixista, Si en forma de comunicat 
conjunt amb el col�lectiu afectat  de les pintades del passat 10 de maig. 
I per últim si s’ha posat a disposició de les víctimes de violència feixista tots els 
recursos, la resposta seria No ja que no ha calgut al no haver-se produït cap 
agressió feixista en els darrers anys  a Castellar. 
Per acabar informar que per part d’un menor es va informar que uns joves que 
podien ser feixistes l’havien perseguit, el relat, segons el criteri policial  no era 
massa coherent, tot i això se’l va informar que si volia presentar una denuncia 
formalment, al ser menor havia de fer-ho en presencia del pare, mare o tutor legal. 
Fins el moment no ha tornat a les dependències municipals.    
 
Intervé el regidor Sr. Rafa Homet , ERC, per fer el prec de que ja que es modifica 
el ROM, que l’article 92 b) que especifica quin es l’ordre d’intervenció en els plens, 
hi ha una certa tradició en saltar-se en el torn de preguntes, i ara es podria 
modificar. 
 
Continua el Sr. Rafa Homet. 
A la convocatòria per a la concessió d’ajust econòmics en el marc del catàleg de 
serveis de l’any 2016 del Pla Xarxa de Governs Locals 2016-2019, d’acord amb el 
dictamen aprovat per la Junta de Govern de la Diputació de Barcelona amb data 28 
d’abril de 2016, l’Ajuntament de castellar del Vallès rep un ajut de 720€ de l’Oficina 
Estudis i Recursos Culturals pel concepte “Suport a projectes culturals per a 
municipis i ens supramunicipals de més de 20.000 habitants XXXVIIIè Aplec de 
Castellar Vell”. 
Donat que al mateix catàleg només s’ha desestimat un ajut per a les Nit d’estiu, per 
valoració mes baixa i manca de recursos,m la qual cosa ens fa suposar que l’únic 
projecte cultural per al qual  s’ha demanat suport han estat els 720 € per a l’aplec. 
Donat que l’ajut per al mateix concepte, atorgat en anys anteriors era de 810 €m, 
per tant superior al d’engany. 
Donat que aquesta quantitat és significativament inferior a la que perceben els 
municipis de la nostra grandària i, fins i tot, inferior a la de municipis de 5.000 
habitants, aquest grup municipal formula la següent pregunta: 
Perquè l’Ajuntament de Castellar ha sol�licitat només aquesta quantitat  i per 
aquest concepte?. No ni ha més projectes culturals al municipis que es podien 
haver inclòs?. 
Respon el regidor Sr. Aleix Canalis,  tot dient que a la convocatòria de suport als 
projectes culturals per municipis i ens supramunicipals de mes de 20.000 habitants, 
cada ens local només podia presentar un únic projecte a subvencionar per part de 
la xarxa, com a màxim d’un 30 per cent, malgrat que la subvenció atorgada hagi 
estat de 720 €, el cost total de l’organització de l’aplec era de 2.400 €. 
Sobre si hi ha mes projectes que poden ser inclosos, la resposta es Si, però tenint 
en compte la limitació d’un sol projecte per sol�licitud i els criteris de valoració de 
les bases de la convocatòria es va considerar tècnicament que el projecte amb més 
opcions de rebre aquest ajut econòmic era el de l’aplec. 
 
Per Decidim Castellar la Sra. Elisenda Alamany, suggerim  al Ple de posar un 
crespó negre a la bandera d'Europa en mostra de protesta per l'actuació 
vergonyosa de l'UE en el tema dels refugiats. 
 
 



I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, faltant deu minuts per les deu de 
la nit, s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 
 

 


